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YAĞMALANAN KENT TOPRAKLARI öRNEĞİ (DİA GösTERİst)

Hazırtıyan : HKMO İstanbut Şubesi (0930 - 09.45)

SUNUCU ı Değerli konülar, değerli meslektaşlar; bu tlarita Kurullayına, [Iariıa ve

IkdasEo Mühenüsleri odası İsıanbul Şubesi olarak biı dia göst€risi ile karkı sağla-

mayı dtışiindük.

İsıanbul'da 1985 sorırasmda kensel alarıda çok ciddi geüşmeler yaşndı, Size bun-

lrdan bazı kesitler sunmak istedik; kentleşme sorunlanıın ıarnşılacağı bir panel ön-

c€sinde. Bu 50 dialık gösterinin hazrlanmasında, bize ciddi katk al, §,ğlayan Gü-

naydın Gazeıesinden Oğuz Güven e, burada bir kez daha teşeltiir etrnek isterim,

Bildiğiniz gibi, 1985 yıtırıda İmar Yasa§ yiirürlüğc girdi. İmar Yasasının yiiİilrlüğe

girmesinde dikkıi çeken maddelerden bir bnesi de 296O sayü Boğaziçi Yasasmda

yapılan değşiktiklerdi. Iş* bolgeleıinde gökdeıenler yıitselmeye başlaü. Yine bu

dönemde, tstanbul'da kagk yapılaşma ve gecekondu olay alü başını giri, bif ülrltl

önlenemedl Bugün de bunun sonuçlannı yfuıe gözlüyoruz ve gecekondulaşma olayı-

nı, artık. l970'terin masrım Türt ingnınm yiırağcı, bannma sorununu çözrıe konu-

sundaki yaratcılğınm ötesinde, mafyalann bıılaşğğ bir olay olarak gödüyoruz.

İşıe, biz size bu dia gtsterisini, bu kesiüerden baa ömeklerle sunmayt düşündük.
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BAŞKAN_ Efendim, 3. tlariıa Kuİuttayının üçiinbü giın programına başlıyonız. Bi-
rinci oo[umda bir panel öngöriilmt§tia. Panelin konusu "Kenısel Toprak Kullanmı
vç İmar Politikataır.''

3. Hariia Kurultaymııİ dtlzenleyicileri, bu Paneli yönetınek görevini bana verdileı,
kendilerine teşekkiifıerimi smuyorum.

Parrlde yer alan arkadaşlaımzı sizlere ıanıtınak isterim. Elimdeki pro8ramda
"Kenlsel torak kullanımı, dsa llıetimi ve imar uygulama polifrkalan' konusunda,
Anavatan Paıtisinden lsıanbul Milletvekili ilafettin Ermas'ın konuşma yapması ön-
gödiJmüştür. Fakat, sanıyonİn kendisi gelemedi. sosyaldemolaat Halkçı Pati tem-
silci§i, Paıtinin Genel Sekercr Yardımcısı Sayn Yiğiı Gillöksüz artadaştm]z bura-
da Doğnı Yol Prtisinden, Paninin Genel Başkan Yarümcısı Sayın Mehmet Göl-
han aramzda

Böylece, bu panelin politikrılardan oluşması öngörtilmuş; ancak, kendisini, betki
yan politikacı salabilecğmiz bir haritacı alkadaşımız vac Dokor Haldun Özen, o
da panelde gtrev alan bir aıkadaşımu.

Sayın lüyreuin Elmasln yurt d§ında olduğunu bana bildirdiler. Böylece, ona ayıra-
cağımız zamaItl da arkadaşlanmızı böleceğiz ve daha rahat konuşmalan sağIanmış
olacak ve belki Panelin sonunda sideıe de biİ 15_20 dakikalık siire, panelin 12.00'de
bil.iıilmesi öngöaüitnüş olduğuna göre, zaman ayıracağu.

Kentsel toprak kullanımı ve imar politikala4, tabii son derecc de önemıi bir konu.
Bu konuya genel olarak, kentsbl toprak konusuna konut gereksinmesi açısından ba-
kıyor arkadaşlanmz. Bu doğru olmakla birlüte, yeterli bir.yaklaşm sayılamaz.
Çünkü, konuttan başka birçok ken§el amaçta. için de loprak kullan ıyor ve ıoprağa
ihtiyaç duyuluyor. Ama. konufun, bütün inşaaİ sektörii içeıisindeki göreceli ağırlğı
çok yüksek olduğu için ve k€nderde ka§ılı§ğğrmz konut sorunu çok göze bataı öl-
çülere gelrniş olduğu için, istğ istemez biz konuüa aısayı, kentleşmeyle konutu ne-
ıedeyse özdeşleştiriyoruz. Böylece sanki. kentsel aİsa sorununu, konut açısından bir
büytiroç aİüna koyınuş oluyoruz. Çok kiiçtık cisimleri, çok kiıçük şeyleri büyüteç al_
tına koyduğunuz zaman, nasıI büyıık göriıyormuşsunuz gibi bir izlenime sahip otu_
yorsanız, bu konuyu da kenteki boyutlan çok yiik§ek olduğu için, sanki baıyüt€çle
bahyamuşuz gibi biiyütüyoruz.

Şimdi biz, l950'ti yıllaıdan başlayarak çok hızlr bir kendeşme içerisine girmiş biı
Ülkeyiz ve o ıarihlerden itibarcn de kamu kuruluşlannm, }lazine olsım, Belediye ol-
sun, öteki kamu tilzel kişiıiklerinin olsun miİnİün menebe, fazla miküaİda esa stok
etİnelğrine önem vermişiz. Resmi beyanlaıda da bunu görüyoruz. Fakat aradan 25-
30 yıl goçlülen sonra" yeni gakilşler onaya çıkmaya başladr. Acaba kamu kınuluşla-
nnın aİsİı stoklannr arurmalan doğu mudur ya da yeterli midir?

Kent Kooperaıifleri Merkez Birüği, ksabt süre önce bir açık oturum yaptt. Bu açık
onıİumda, sağımdaki iki arkada§ımu da görev alm§laIdı; sayın Yiğit Gülöksitz ve
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Sayın Hatdun Özen. o açık otrıruma, ıarüşmay4 Tii*iye de aİsa politika§ taİüşma-

sına katrlan aİkadaşlanmızm görüşlefini ben diİkatle okudum, Ilaklı lez]eİ orlAy^

çıkıyor. Zannediyorum ki, burada da kentset toprak kullanımı konumuz olduğuna

gO.", 
"yn, 

konular, şu veya bu biçimdÖ lartışılacaktr, O bakımdan izin verirseniz,

bu farklr gtkiiştcr hatlonda losaca bif öZet size sunayım,

1950'liter, r960'larda kamu kuruluşlaıının, mıimkün menebe fazla :ıİsa stoku yaP

malan, kenılşmenin planlı bir şkilde yürütülrnesi için otumlu bir yaklrşırn sayü-

yordu. Fakat ÜZ0leıin sonunda l98O'lerden iübaıen duum biraz değişmiştir, görü-

İu vardıı. Çunkil, arsayı kamu kuruluşlannn allp stok €Eıeleri pmblemi çöznüyor,

ier pyi ç{zmuyc. Bu gerekti olsa bile yeterli değildi; çiinkü, amacma tahsis edil-

."y*, pİ"rluın" 
".açlan 

için kullan mayan kamu elindeki aısa bir ye(b arsa fr-

yatİannın armasına yol açmak suretiyle, ulaşmak istediğiniz amaçıan size çok uzak-

bra görıirebiliyor göffşü vaf.

Bir başka görüş, arsa alelade bir mela oıarak anlaşıtmamüdıı, Çiiııkü aısa iıretile-

meyen, miİıan art rrlamayan bir tiıetim aracıdır. Bundan dolayı çok değerlidir, Mik-

annı artıramayrğnıza göre, bizim gecekondu yasaıanmzda, özcııitıe 298l sayü

Yasa ile başlayan yaklaşmda olduğu gibi, herkese arsa veririz, gece&ondu sahibine,

Gecekonducuya apu verir2, tapu tahsis belgesi veririz; böylece, gecekoıdu konusu-

nu kolayca hallederiz şklindeki bir yaklaşun, arsanın miktğrnrn snrrlr olduğu ger-

çeği göz önünde tufuıuİsa, biİ çözüm olma değerini geniş ötçüdĞ yitirmelrcdif,

Şimdi, tabii arsa iizerinde aynı zamanda büytik rantlar oluşuyc kamu eıkinlikleri so-

nucunda, planlı çat4malar sonucunda, planlama kararlrı sonucıında, Bu ranılar ki-

rnin olsun?

Normal olarak ekonomide, mülkiyet kiminse ranı da onun olrıı, 21, yüzyü giımeke

oıduğumuz bugünıerde, bu anlaytşlaIda geniş değişmet€r var dthya ölçüsünde, Aca-

ua aısaw uze.inde otuşan rantlar, malikinin mi olsun, yerel yönetimin mi olsun, ha-

zinenin mi olsun, kişileıe mi bırakılsın, yoksa bunlaıdan herhangi biıiyle mliülkiyet-

malik arasında belli oranlarda paylaşnrılsın mı? Bunlar tarüşılmaIda olan konular-

dlİ.

Siyasi paıtilerimiz, bu panelde yer alan ar*aüşlanmız §yasal partileri biı ölçüĞ,

daİu dog.usu genlş ölçüde temsil etınekte olduklanna göre] bu konulara eaba nasl

yaktaşıyorlaı? Bazı belediye başkanlarımız, bu konularda, kenlsel bpraklal ilz€rin-

oetı "-tı-n 
payırşım biçimi i.izerinde kendilerine özgü yönierİü€r uygı aİİıalüdıİ-

lar. Paltiler bunlara izin vermeli midir, vermemeli midir? Değerli aıtadaşım Gtltök-

süz, partisinin yerel yönetimlerle ilgili biriminin başında bulunuyor, Bazı belediye

UaşÜnlan, bu İonulardaki eylem ve etkinliklerinden dolayı, geçici veya siiıekli ola-

rak partilerinden ihraç dahi edilebilmektedirler. Acaba bu ttır şeyler, panilerin am4

l<ensel oprat kullanımı konusundaki poliükalanna ters olmalanndan dolayı mıdır?

Paniler kesin görtŞlerini beıi emişler midir rcprak konularmda? Tiı*iye hıü kent-

leşen bir ke;lduğuna göre v€ bu kentleşmenin hızında bir yavaşlama da olmadrğ,

26?



na 8öİe -en son nlıft]s 1990 nifus sayımı sonuçlan da büu bize gösoıdi- geteceğe
ait beklentilerimiz ve gelecckieki oluşumlan yönlendirmek için, saparnayı gilndeme
alüğmız politikalaı rıelerdir? o pati veya bu pani, öniırntzdeki yıtlarda ikddaİ ola-
caklaıdıı ya da biıükte olacaklardıİ. Bu-bakımdan, değerli paneı üyesi aİtadaşlan-
mızdan bu konulaIdaki göri§lerini duymat ve onlaİ ttzerinde imknn bulduğumuz
tatdirde biraz ıaruşmak çok yararlı olıır diye daışiinüyorum.

Hem 196l tarihli Anayasamızda, hem ı9&2 ıarihli AnayazamLda "Mülkiyetin, top-
lum yaranna aybn bir şe.kiıde ıutlanılamayacağr"nı göstercn çok kesin hütiiİnler
vr, kı:ralla vaı. 196l Anayasasınrn ylınH{ıkte olduğu s{he içerisinde ne yazık ki,
mülkiyet ha*kınm toplum yaanna aylon bir şekilde kullanılaınayacağr kııralınr çok
iyi bir şkitde uygulayarnaük. Uygulamış olsaydık, değerli artad§lanmı^n 2z ön-
c€, yanm saatte bize göstenniş olduklan o dia gösterisinde, İstanbul'un o biçimde
yağmalanmasına, yöneticilerimiz ve halk olarak biz kesinlikle göz yummazdık. Da-
ha biı silıe önce Pendik Belğliye Başkanı aıkadaşımıan bir te|evizyoıı konuşmasın_
da "Efendim, hakim olamryoruz. Geliyorlar, el koyuyorlar ve bu gördüğüniiz olu-
şumlar kaşısında biz, olup bitüyle karşıIaşıyoıuz" dedi. Bu son derece de acıdtİ.
Pendik'te olan şey, Pendik'e Clzgü değldir. Tiirkiyehin bütiİn yilzeyinde, büıün baş-
ka büyük kentlerinde aynı şy olagelrne.kı,edir. "Afsa mafüası" diye niteıendiİiyoruz;
gerçekte olan biten şeye, o arsa mafya§ı diye nitelediğimiz kimseler doğal gözüyle
bakmaktadırlaı. lşin eı olan tarafı budur.

Acaba biz, anayasalanmzda yer alan kurallan toplum yaranna uygulama başrsını
nerede gösıereceğiz? Denilebiliı ki - ben sözü uzatmadan hemen son veriyorum bu-
rada- denilebilir ki, hatk sahip çıkmadüça bpfağına, kenüne, doğal değeıleriııe;
devlet ne yapsın, belediye ne yapsuı, kamu kunıluşlan ne yapsın? EIbeırc ki, halka

çok önerrıli sorumluluklar düşiiyor263262txni, halhn 8östereceğ duyaılılığn dev-
leti, beIediyeleri, potiükacılan da yönlendirmesi çok doğaldır, yönlendirmesi bek|e-
nir. Her şeyin nihai olarak sahibinin, bütiin değerlerin halk olduğunu, halkın kendisi
olduğunu kabul etmek lazım.

Bir yeıde, halkm bu değerlefe, kenı tryrağ da dahil, sahip çıkmasmın halhn bencil_
likten kuıtulmasıyla mtımkün oıacağ söylenebilir. Ilalk, bencilliğini terk eısin. Mül-
kiyet sahibi, tçrağnı kullanırken hep kendisini değil, biraz da gelecek kuşaklan ve
başkalaİını düşiınsiın. Bu etik duygular, son derecede saygı duyulması gereken şy-
terdir. Ancak, bugiın siya§et biliminde kabuı edilrnekledir ki, etik duyguların ve ah-
lakm toplumlan yönetİnede b€ıli sınrrlrl*lar gairdi§ aç*tır263 @8 nedenle, etiğin,
ahlakın, insanlann kendi değerıerinin sahip ç*İnakta başarıh olamadığı yerde, baş-
ka,biılakım kurallann devreye girmesi lazımdır. Bu da yaptınmdf. Yani, bu öigüt-
lel içerisinde, loplum yaşamında belli kurallann yaptınmınm, o yapğnmlan uygula-
makla gthevli olan kurullar, tuıuluşlr, tüzel kişiliklerce gereği gıbi uygulanması
gerekir.

Yirıe, artadaşımız dia göstedJeri sırasında, Boğaziçinin korunmasmda uygutanan
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politikalaıdaki zıkzak|üı bize belfuai. Son derece de çarpıcıdır. Demek oluyor ki,

Lütün sorumluluğu halk4 biıeylere yii&lemek yerine, her kurumumuzda, sivil top-

ıum örgiıüeriylg, devlu, belediye ve öteki kııruluşIarla her birimize, hepimize di§en

sorumluluklar olduğunu da kabul eunek zorundayız.

Zannediyorum, konuya hem hukuk, hem ekorıomi, hem siyaset bilirni, hem de ah-

lak, etikaçısından yaklaşmakla bu iki saat kadaı siirecek olan oturumumuzda belki

bazı önemli, bize yol gt sterici sonuçlaİa varmak fıısatırıı bulacağz.

Ben sözü uzatmadan, programda yer alanlara sırayla söz vermek istiyorum, değeİıi

arkadaşlanmza. Sayın Elmas burada olmaüğma göıe, sağımdaki arkadaşımlz SHP

Genel §ekreter Yaıdımcıs Sayın Yiğt Gülöksiiz'den başlayalım isterseniz, k tur<la

onlann da ıakdillerine bağlr olarak 15-20 dakika içerisinde göri§ıerini özederlerse,

belki daha sonraki bir nırda 5-10 dakika içerisinde ilk tuİda söyleyemedikleri görüş-

lerini özetlemek fırsatını da butabilecektcrdir. Teşekkth ederim efendim, Buyurun

Sayın Gülökiiz.

YİĞfr GÜLÖKsÜz (sHP G€nel s€kreter Yardımcsı) - Salın Başkan, değeıli iz_

leyiciler; burada kentsel topriık kullanımı, aısa iiıeümi ve imaf uygulama Jnütika,la,

nyla ilgiİ olarak, Sosyaldemokrat tIalkçı Partinin görüşlerini belirtmeye çatşaca-

ğım. Konuşmama başlarken, sosya]demolaaı tlalkçı Pani adına ve şahsım adına he-

pinizi sevgi ve saygılarla selamlanm.

Sayn Başkanın da başlangıç konuşınasında belinüği gibi, kenısel oprak Lullanımı

genellikle alglandığı gibi, sadece konut alantan için, toplu konut alanlan için veya

gecekondu alanlan için söz konusu değil, Çok daha önemli, yani çok daha önemli

demeyim; arna, örıemıi başka kullanım alanlan da var. Mesela, ücari alanlaİ, yöne-

tm hizmeüerinin yer atacağ alanlar, sanafnin yer alacağı alanlar ve ulaşım için bı_

rakılnası gereken alanlar veya yşil alan,,açlk alan dediğimiz, bütün bunlann adeıa

şehrin negatifi olan bütün bu cins faaliyederi birbirine bağlayaı aıanlar. Tabii ko-

nuşmaya başlarken, bunun çok rasyon€ı bir şekilde düzenıenmesi, baştan konulmuş

amaçlala, ıoplumsal amaçlara gör€, ekonomik amaçlafa göre rahat yaşanır, biıbiriy-

le maııtıki ilişkileri olan bir biçimde düzenlenmesi gerekir. Aksi halde, şhirler bü-

yüdükçe, gerçckten çok gayrı ekonomik, ya§anması bir ıstırap oluşnıran bir yapıya

kavuşuyor. Şehrin biı ucundan ka[ap, öbiif ucunda iş yerine giden, giinde sabü l-
1,5 saal akşam 1,5-2 saat yollafda zaman kaybeden... Bunlü ıabii, gerçekten işte,

bprak kullanımırun, loprak tahsislerinin şhiıde ne kadaı önemli olduğunu gösteri-

yor. Tabii bütün bunlaf, doğru dttiist plantamadan yana bir siyasi yaklaşırnı başlan-

glçta gerektiriyor. Büün diğer teknik aynntılanna da ineccğimiz konular, başIangrç-

ta gerçeklen planır bir yaklaşmı gefeküriyor.

Bir de tabii şunu söylcınek lazım: Bu probtemler birden bire nasıl büyüyor ve toprak

ihdyacı ve bu tamamen kaşılanmadığı için de oprak ilzerindeki rantıaın hlzla yiik-

selmesi, onun eıkilediği <liğcr, bugün şehiılerde sorun olaıak saydığmız konular na-

sıl geliyor? Kentıeşmcnin gcrçckten bazı en büyü şhirlerdeki büyiik yığlması so-

nucu ortaya doğuyor.
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Dolaysıyla, şöyle kısaca, başıan bir iki şey §öylem€k geıekirse, Tirıkiye deki bir
kendeşme politikasıyla olay başlryor. Tabii, sadece şehiı içi biı ıoprak kullanımı de_

ğil; fakat, Tiirtiye yüzeyinde bir toprak kullanımı notlasndan başlamak gerekia
ama, kuşkusuz bu başka ıoplantıların da konusudur, daha çok zannediyorum bu top-
lantsd4 buİada, bu panelde kastediten konu, daha çok biıyitk şhirleriınizde ve şehiı-
lerimizdeki rsa kullanmlaiıyıa ilgili. Fakal şu kAdannı söyıemek lazm; biz pani o,
larak, kendeşmeyi her zaman lanmrn modemleşmesi ve sanayileşme ile birlikto, bif-
birinden ayrılamaz gel§menin 0ç ımsuıu oıarat görmüşıızdür. o yiizden, bu cins so-
runlaıa bakarak, aşın kendeşmeye karş, aşm köyleşme veya aşın kıılaşna diyeöile-
ceğimiz, bizce geri bir tuoma hiçbiİ zaman yaklaşmadık. Şehirlerdeki sorunlan @z-
meliyiz. Şehirleıdeki sonm|an çözemiyoruz diye, şhirleşmeye kaşı bir tavır içine
girmiyoruz. Fakı, ıabii şhirleşmenin biçimi iizerinde konuşulabik. Şimdi olmakıa
oıan -uzun zamandır- en btıyltk şehirıer yoıuyla şchirleşmek. Kuşkusuz, bölgesel
merkezler ve onlarla iliştili başka kademe merkezl€r dilzeyinde de şehiılqmeyi
yönlendirmek ve birkaç en büyük şehirdeki şhirleşmeyi ıeşvik ıedbirteriyle veya
desanralizasyon için gerckli tedbirlerle, şehiıleşmenh biçimiyle ilgili bazı potitika-
lan uygulamak gerekir. Bizim bu konudaki temel politikamu da budın

Bu arada şunu söyleyeyim: Bizim pani programımzd4 bölgesel yerleşme poliika-
lan adü altında, bölgesel gelişme, kenıleşme, kırsal yerleşmeler, çewe poütikalan,
tarih ve doğa değolerini koıuma ve kullanma poliükatan başl*Ian aıund4 oıdulrça
önemli bir bölüm olarak iDırinde korıuştuğumuz konulaİ yer almakıadır. Aynca, da-
ha sonra partimizin btltün, aşağı yukan Tıirkiye dc ı.000 ayn toptantıda örgüıüyle
tamşarak oıuşıuduğu parti programının uygulama potitikalan dökiimanı. ki bir Ku-
rulby kaıarıdır, burada da ğıemli yer almaktadr.

Bunu şunun için söyltıyorünn: Bııraü bugiin §öylemekte oIduğum büdın konuıar, e-
sas itibariyle buradan kaynaklanmaktadır, pani gört§ünü yansıtsnatİadr ve istcyen
herkese, yazılı olarak ü ulaşürmak imIanımz bu şkilde vaıdıı.

İkinci bir mesele, yiııe bu toplantmın adrndan başlayarak; aISa iketimiyre ilgili.

Aısa ilretimi derken, ıabii, arsann kents€l arsa haline getiıilmesi anlamında herhal-
de kullanılıyor. Bı.ırada tabii, hem sanayi için, hem ücaret için, hem merkezi işlevler
için, kentsel §levler için, heın de konut alanr için ıabsisler yapmak ve bunun .için
tarıayı kentseı bir afsaya döniıştiımek veya işte, kadastral bif mülkiyet di|zenine, i_
maİıı biİ düzcne dönüştılnnek dediğimiz işlemlerin yap ması gerckiyor pIanlama-
dan sonra.

Burada, Sayın Keleş'in başta sözünü etıiği ve bizim bu konuda tavır almamızı da is-
tediği konulardan birine gelmek istiyorum. o da şudııı: Biz şimdi, 1960'lr yıllarda,
1970'ü yıllafda, çalışırken, MesIek Odatan olmak da, planlamayla sorumlu bakan-
lüıa çalışan veyüut belediyelerde çatışnlar; başlangıçta şöyle di§üniirdlik, bizim
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yaşmızia olanlar haüİlar: Yani, arsa meselesini çözersek, işte, konut monut, diğer
mesgıeler de ayğı yükan çöZüliir. Bu yüzden, gerçekten büyiık bİ kamulaşurma ve
trsa stoku yapma çabasına girilrnişü. Mesela, Ankara'da Bau Koridoru içinde, 2 bin
hektardan daha fazla bt alan kanulaştınlmışn. Bu, kuşkusuz iyi bh şey; ama, yeıer_

li bir şey olrnadığm da gğrdi.ik. Çünkü, sonunda ne oldu? Bunlaı, yıllarca orada duı-
du. onun dışında 775 sayü Yasa çeıçevesinde, benim bitdiğim, sadece Ankara'da
18 yer kamulaşurılmışğ. Fakat aşağı yükan 20 yıl kadar bunlar iizerinde uygulama
yapııarırİdı6ı ıçin, biı kısm §gale uğradı veya küçiik uygulamalaİ yapılüi arn4 ba_

şarıh diyebileceğimiz bir uygulama yapılamadr. Bu Bau koridorundaki çok geniş a-
lanlaı içinde de; ancak, işte, l5., 20. yılında beürli bir uygulama diizeyine ulaşılabil-
di. Dolayısıyla, buradati bizim tavnmM, keotseı aİsayı oluşturmakla birlikıe, yani
haua onıııla ilgiü planlana çat§maİannın yiıriıtüımesi sırasında, geıçekten, iizerin-
de hangi faa.liyet yer alacaksa,,sanayiyse §anayi, konuısa konut; bunlaıla ilgili olarak
da her ttirlü projelendiımeyi yapmak ve.kaynaklandırrıak. Dolayısıyla, aısa stokunu
elinde uzun süre bulundunnak yerine, kullanmak. Bu aynı zamanda şu da demek: E-
ğer 0zerindeki yatsnm için tahsisler yapamıyonanız, buralarla ilgili olarak da çok
fazla yağrım yapmamalc Çiınkü, bunun arasında anlamlı bir dıizriıleme gerekiyor.
Aksi halde, gerçekten kıılık eıkisi yaraEnak Suİeüyle şhiılerdeki, özeılikle Anka-
ra da bu oldu, kıük etkisi yarafiğı için, şhir içindeki veya çevresindeki aısa fiyatla-
nnda afEnalar oldu; çiinkü, geıişmeye müsaiı aıanlal kam.l.ştırılİn§ü ve iizerinde
hiçbir sunum yapılamamalıayö. Arsa oıarak sağş yapılamıyordu veya konü yapü-
mıyordu.

Şimdi, tabü b§ka bh konu, şehir meıtezleriyle ilgili. Şimdi, bu arsa meselesine biz
biraz şöyle bakma alışkanlığındayız: Şehİ var, bir leke var. Bu leke dışında, biz ıa-
bii ki ucuz... Şchirde yaşyan insanlann hepsinin veyahut her kesiminin ardeme im-
kinlan çerçevesinde konut, dolayısıyla onun çok (memli bir bileşini olan arsa sunu-
mu yapabilmek için, bu da alt ve 61a gelir grup|annı bunuıla söylemck istediğimize
göre, yani normal şehir içi, arsa piyasasından alş veriş edemeyenler için, yeni piya-
sa açmak için şhir çevıelerine gidiyorua ve yeni şehir parçalan oluşlurmaya çaltşı-
yoruz. Bunun da çok ucuz bir arsayla başIanacağmı biliyoruz. Dolayısıyl4 işıe, Ba-
tıkent gibi, Eryaman gibi, Elvanköy gibi bazı şhir paıçalannı oluştuımaya çal§ıyo-
nz.

Şimdi, bu alanlarla ilgili 15-20 yıldır belirli bir çalışma yıiruyor. Ben şimdi, bununla
ilgili daha sonra yapmakıa olduğumuz biı iki uygulama hakkında bilgi vereceğim.
Fakaı bir başka nokıaya dikkati çekme} isüyorum.

Tiırkiye deki şehirler anrk, şhiı içi yenileşürme sonınunun da gitndeme alınmasını
gerektirecek kadar büytimüştiir. Bununla ilgili, şeht içinde kalan gecekondu alanla-
ınrn veya çok anlamlr olmayan kullanımlann veya işleüni kaybetmiş ku|lanrmlann,
mesela diyelim, Maltepe deki gaz dolum ıesisleri, oldukça büyiık bir alan işlevini
kaybetıniş dıırumda doğalgaz geldikıen sonra. Bununla birlikıe, burada bir yeni yer-
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leşim... Bfu Dikmen Vadisi bizim yapmakla olduğuınuz ba proje, bu alan içinde de
yine, bu vadi içinde l30 heharlık biiyük bir yeşil alana dırıüştthme ve bunu çözme
gibi çaı§malaİ. Bu, herhalde, bu meslek çevresinin de öntirnitzdeki yıılard4 önü-

miızde l0 yılda çok önemli bir konusudur. Bat ülkelerinde, l96G1970'li yıllaıda ö-
nemle gilndeme geldi. Biİçok "t rvın riniv " tiaii proje geliştiİiıdi. Bunun tabii avan-

tajı Tiİrtiye'de, biİ anlamda avaıtajı <la şu: Bunun buradaki rant dİizeyi, amt kendi-

sini yenileştiımek için ve içinde bulurun gecekonduculara ellerindeki değerin çok
üstiınde bir değer sağlayacak bir konutu kendilerine ıemin edecek kadar yiıksek bif
ranl Yani, bizim yryüğımrz araşğİmalarda bu pek çok alanü görııluyor. oysa bu-

nunla ilgili olarak, yani şehü içinde, merkezde ve meıteze yahn alanlarda şhir le-

kesi içinde kalan gecekondularla ilgili olarak bugün 2981 sayılı Yasa ile önerilmiş
otan bİ aleti kabaca kullanma eğilimi var. Biz pani olarak, bu konuda şöyle dğşiınü-
yoruz. Bu çok geniş alanlarda, çok hzlı uygulama yapmak için bir araç olabilir;
ama, daiıa çok şhıin eıeklcrinde ve bir mikbr aığk biraz olduğu gibi muhafaza edil-
mek istenen, güvence verilen, lapu verilen; ama, bunun ötesinde imar haklan da ve-

rilmeyen alarüarla ilgili olarak; orılar öntlmüzdeki yıllu içinde şehrin gelişmesiyle,

ekonominin gelişmesiyle. alrm güciıniın, yapım gibilniin geüşmesiyle, zamanla şe-
hir plarunın geıeklerine göre gelişecek alanlardr. Ama şhir içi öyle değil. Şehir i-

çindeki bu aıanlardaki rantlaİın yüksekliği, mutlaka kent hallanın hizmetine dönüş-

dnrıebilmelidiİ. Bu arada <la şhir yenileştirilebilmelidiı. Dolayısıy|a, burada 2981

sayılı Yasa veya onu takip eden 3290 galiba, o yasa ile yapılmak istenenin, buralaı i-

çin geçerli olmaüğ görlilüyğ. Burada çok daha hassas araçlara ihıiyacımz var. Ya-
ni, bun|aı şhiı plancılan açısndan biıer beyin ameliyaıı kadar önemli opensyonlar-
d!r. Buralarda gerçekten çok daha niıelikli imar planı üyelim veya üha sofisıike
birtaklm yöntemlerle çalşma yapmak gerelınektediı.

Bu konu vesilesiyle, gene bizdcn ıavnmz belirlenmek isteniyor. Ranılaıla ilgili ola-
rai konuşmak isüyorum.

Bizim kğnt arsalannda y{rksek raıtığın oluşumunu önleyen, dolaysıyla kentlğşme

maliyetini düşitren bir genel ıavnmz var, genel poliıikamız var. Yani, bu büyiık totr
lu konut alanıannda, yeni yerleşim aıanlarinda toplam maliyedn yiizde 10'nu aşma-

yacak kdaİ bir altyapılı kentsel arsa maliyeü konut başına, mutlaka sağlamanrn yo-

|u bulunrnalıdır. Kentte ilgili olarak yapılan işıemler de geneııikle bu randan arhncı
yönde olmamalıdf; ancak, oluşmuş olan randarın da kamuya, kamu eliyle d9 o kent-

te yaşayan halka bt şkilde dönüştitülmesi gerekiı. O yüzden, bunun, sadece bu

ranın biİ nakiı değer olarak, bir para değeri o|arak göriılnesi yeriİıe, işte, bu değeri
yaraalrm. Bizim tabii, şimdi pani olarak 655 tane betediyemiz vaı ve bu randarın ö-
nemli olduğu, 50 bin n0fusım ilzerinde büyüHüğe sahip şehiıl€ıde yaşayan halkın
yiizde 80'i aşağr yukan SHPli belediyelerin yönetimi alnnda yaşyorlar. Bu alanlar-

da bizim siırekli olarak söylediğmiz ve pani uygplama poütikası olarak betirtıiği-
miz, bıırada yapacağrnız bütün phıojelerde bu randan manipile edin, harckete geçi-

rin; fakat, bu rantlann, elde cdi|en mnun ne olacağını da aç* bir şekilde gGterin,
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şeffaflaşunn. Yani şöyle: Eğer böyle biı rant maniplasyonu oluyorsa, buradan şhir-
de herkesin kullanacağı biı şhir mekAnı, herkes için kolaylrk sağlayan biı ıılaşım
imk5nı, yol gen§letitmesi, bir meydan yüut bir y§il alan, halkın her giiııı küandr-
ğı, halkm hayatını yaşrken kolaylaştıran üırden bir şeye dönüşıilİiın bu İııntı veya

bunun karşılığ somut olarak, işte 300 oıobüs, l00 otobüs, 600 otobii§ veya buna
benzer, halkın yaşmıru kolaylaşuran somut bir proinin önemli bir paıçası olarak
bu görülmelidir diyoruz.

Rantlarla ilgili olarak şu da var: Bizim kendi uygulamamz, yani son 22 ayik uygu-
ıarnamızda gördüğiimtiz, beıediyenin, tabii mer|(ezi yönetimden belediyelere akun-
lan gelirler örıemli bir gelirdir. Bu da... Biz şimdiye kadar h6E borç ödemeye devam
ediyoruz, yani daha önceki belediyelerin borçlannı. Dolayısıyla, yaklaşık olaıak bu
geıiİlerin yansını alüğımız söylenebilir; am4 bunun ötesinde bh de şunu söyleye-
yim: Bu cins bir gelir, mertezi yönetim ile yerel yöııetim arasında bağımlrlık ilişki-
leri yaramğ için, esas olarak bizim gözlediğmiz gelir değildiı. Bizim daha çok, be-
lediyelerin kendi gelirlerini toplama, yani Emlak Vergisi gekleri, biı; randann hare-

kete g€çirilmesi, iki. Emlak Vergisi gelirleriyle ilgili olarak da önemli sm!İlamaıar
var. Bir kısmı da siyasi sınrlamalr; bir kısmı da Maliye olayı, yani bununla ilgili
mevzuauı smdamalan. Burada göriılen, hemen harckcte geçirilebilir olan kaynak,
büyttk şehiİlerdo özellikle bu raİİtIaİ, özellikle şht merkezindeki rantlar. Şehir mer-
kezindeki rantIann mutlaka harekcıe gçirilrnesi lazım. Bunlar biıer maden gibi. E-
ğer kullanmazsann kullanmıyorsunuz, {ıllanırsanız bir rant doğuyor. Buradaki kri-
tik problem, bu ıantın ne olacağ? Şu anda bu rant paylaşılıyor. İstanbul için söyle-
nen 50 trilyorı üral* bir rant vaı. Bu rant bİilefinin cebine giriym, bu randar haıe-
kete geçiriliyor. Şu, biraz önceki sıayt gösterisinde de gördüğümüz olayda randar
vaı. Bu ranüar ne oluyor?

Buradaki kritik mesele ve kamu yönetimi olarak belediyclerin de görevi, buıada do-

ğan ranüarı, yani o şehrin büyümesi sonucu doğan ranılan, o şehrin büyümesi sonu-
cu yaşmı zclaşn ve pahalrlaşan insanlara iade eEnektir. Bu, biİkaç şekilde olabi-
lir. Yaşmın zoİlukıannı azaıtıcı ıiıİdcn k€ntsel operasyonıa. yoluyla olabilir veya

şhiı çevrcsinde yeni gclişmeler yaratarak ve onlarıa sıkı bir topıu ıaşım, ulaşım sis-
temi kurarak olabiüı buna beızör şeylcr.

Bu konuda ben, imar uygulama poütikalan ile ilgili de hzı şeyıer söylemek istiyo_
rum. Aslında çok karmaşık bir konu, fakat belki, şöyle söyleyebiliriz; biİ iki tane te-
mel konyuyu almak lazım.

Buıılardan biı tanesi, ebii Tiir*iyehin önünde bulunan bir gecekondu sıoku var. Bu,
Ttirkiye'deki ıoplam konut sıokunun aşağı yukan yiizde 30'u civannda bir stok. Bu-
nunla ilgili bir ıavr almak geüekjr, bu lrrıemli konulardan birisi.

Bir başka konu da, normal koıut piyasasndan ve arsa piyasasından alşveriş edeme-
yen, dolaysıyla lne gecekondu konuı piyasasından alışveriş etrnek durumunda olan
insanlar, bunlar da var. Bunlar iki grup. Bunlardan bir hsmı, şu anda gecekondu ki-
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ractsı olarak yaşıyort yani gecekondulardaki insanlann yarısı kiracı Ankaıa'daki a-
raştrİmamva gör€. Bu g€cekondu kiracısı demek, ilk fusaüta, ilk bayram veya se-

çim öncesi bir yerde, bir gecekondu yapacak bir poıansiyel gecekonducu demet. Biı
bu vaı. Bir de yenidcn şhrc gelmekıe olanlar var. Dolayı§ıyla, bir de buna cözüm.
Ben onun için bu iki konuyla ilgili poliıikamıa açaklayacağun.

Bir, mevcut stokla ilgili olarak ne yapacağz? Iki, süekli olarak bu ihtiyaç içinĞ o-
lan, onun tldeme imkanhn başkasına elveımeyen ya gecekondu kirac§ı olacak, ya
bir sonraki a&mda gecekondu sahibi olacak Bununla ilgili iki poliüka.

Şindi, 2985 sayılr Yasa ile getirilen ve ondan sorıra da, bu ıabii telnik bil yasayü
ve bizim görüştlmttz, bunun oldukça iyi bir yasa olduğudur, yani bu ne diyor esas i-
tibariyle, olanı biraz muhazafa ediyoruz. Güvence veriyoruz, tapu veriyoruz. Yollar,
evet biraz ğtsi bütsii oıacak, standardaİ biraz diişü olacak. Bu şkilde biı konut
yapmayı ve içinde yaşamayı kabuı et niş oıan vaondaşlanmza güvence verilecek,
altyapııan eğer heniiz yapılınaüysa yapılacak; ama, qsas itibariyle bir ıslah anlaml
taşıyğ.

Şimdi, daha sonra getirilen, iti yıl sonıa getirilen ise siyası bir yasadır ve bir illtiz-
yondur, yani her yerdğ uygulanabilirmiş gibi gösıerilen, meseleyi ekoıomi içinde

çözüyor gibi gösterilen bir yakjaşımdır. Burada, şu vaı: Bütİin siyasi partiler, bu ge-

cekondu konusunda hem fıkü olduğu koouıar var, hem fiki. oınaüğı konulaı var,

Hem fıkir olduğu konulaı, genellikle "Tiırkiye'de devleı bir sosyal devıeıtir ve konut
konusu devletin biı ölçüde görevidk; am4 devleı bunu yapamıyor. Vatandaş bu ş-
kilde yapmış, biz bunu bu şkilde kabul edelim ve bir güvence verelim."

Buraya kadar hiçbir problem yok. Ama bundan sonra, bununla ilgili uygulama poli-
titalannda ise önemli farklar var.

Şimdi, özellikle 2981'e kadaİ, beıce, partiler arasında önemıi faİt da yokn]ç fakaı,

3290 sayılr Yasa ile bir fark çıku. Orada şu yapılmak isteniyordu: Tapu ile veriıken,
tryunun içine imar haklan da paket ediliyoı ve öylece veriliyor. Yani, eğer bu uygu-
lannsa her yerde, ıslah imar planlannda binalara dön kl verilebilir. Şöyle bir me}a-
nizmaya bağ|anıyoı: İşte, ı10-50 kişi bir araya gelecek, arsalannı biıleştiıecekler, bu-
rada binalar yaptlrcak, h€ftesc dört daire düşecek, bunun ikisini müteahhide verc-

cekler, ikisi de kendisine kalacak. birinde kendisi o$racak, birini de işo, ııe yaparsa
yapacak gibi ıırantıkla bu, çok yeıkili kişiler arafından zaman zaman açıklanmrştı.

Şimdi, tabii bu binalom varsayımlar ıaşıyor ve biz bu varsayımlann geçrsiz oldu-

ğunu düşünüyoruz. Arada geçen zamanda da geçn, olduğu onaya çıkmıştır. Şirn-
di, ıabii, bizim bu konudaki ıemel eleştirimiz şu: Biı kere, şöyle biİ inanEt vaİ bu-
nun aıkasında. Türkiye'deki konut stokunun yiizde 30'u y*dacak, yerine yeniden,

işte, bu aFrğnanı2ışma dediğimiz, ıslah imr planına göı€ binalar yapılrca&. Yani,
böyle bir varsaym. Tabii ne Tiirkiye'nin ekgıomisi bunu kaldrır, ne de bu müm-
ktfudilı. Yani, bunun olmayacağı başıan be idk. Belli yerlerde, belü caddeler tlze-
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rinde, belli köşe noktalannda olabiliı, belli yerlerde olabila, şhiı meıtezine yalon

yerlerde, şehir içinde kalan yerlerde; onun d4ında ise olmaz.

Peki, şhir içiııde bunım böyıe oıması doğu mu? o da doğru değ[ çtlnko, belki ge-

ıe!ıiı, on kaüıdu, yeri çok daha nitetikli bir, çok daha ranu haİe,keıe 8eçiİen bir plan

uygulanabilh. Dolayısıyla, şhrin içinde olsun, dışında olsun otdukça kaba bir kulla-

nım gibi göfülüyor

BAŞKAN- 5 dakikanız kaldı.

yiĞiT ĞüLöKsüz_ 5 datıkada bıııriyorum.

Burad4 bir kaç ıane smırlama getiriyoruz. Bir tanesi, bununla ilgili olaıak, birtalım

malıo sınular var. Mesela, Ankara'da bir rıazım planı vaı ve. mesela" 20l 5 gibi bif
makro plan var. Bu ne diyc? Diyc ki, "Bu çanağın içinde bu kadar ntıfus yaşı,
bundan soraki artış mikıannı biz, çanağm dşındaki, iştc, şu saeliklerde, şrada bu-

rada yerleştireceğiz. Mesela, 2981 sayıh Yasa Ankara'da uygulanırsa, aşağl yukafı

bu çarıağın içine 2 milyon insan da}ıa giriyor. Yani, eğer vaısayım doğu ise 2 mil-

yon insanın daha çanağın içinde yerleşmesi gerekir. Demek ki, bununla ilg i ba me-

sele. toptan, temel planıaİna kaıarlaıını değişıirmektedir. Yani, kEşı olduğumuz

noktalaıdan biri budur. Dolayısıyla, bu şkilde uygulanmasına imkan yok.

Başka bir Lonu, yarıi planın değşüilınesinin ötesinde, buada şöyle biİ şey vm Bu-

rada g0voce vermeh tamam; apu vermek, lamam; fakat, fadasını vermek, acaba

kurallara uyanlaıa karşı bir haksıd* değit mi? Yani, gecekonduculara verilebilecek

pyin maksimum smın, şhir içinde imarlı kesimde bü daire ahp onıran bii varanda-

şnkinden fazla olmamalıdıf. Çilnkii. o zaman kıırallara uyantara cezaland,nlın§, ku-

rallara uymayanlar ödiıllendirilrn§ olur. Bu ise, gerçekten loplumun bu kolularla il-
giü ditzenini bozucu bir durumduı ve bunu yapmak için hiçbil gere}çe yoktuİ. Çiin-
kü, kullarıım hakkı veriliyoç ama, bunu lizerinden spekülasyon hakkrru vermenin

bt anlaİnl yoktur. Bu yüzden de biz, bu meseleye karşyz.

Bir başka konu da, 298l sayü Yasa ve 3290 sayılı Yasayla cetidLniş olan yatla-

şım, sadece gecekonduda mülk sahibi o|anlann sorunlannı eğeı çözüyors4 çözmek-

tedir. Gecekondu kjrcılan için i§e taİn ter§iür. Çünkü, yıkılıp yeniden yapılanmada

bu kirrılaı, daha şehirin dışında, daha uzaklara gidecekleıdir, daha ytllset kiralaı-

l,ı Dolaysıyla, gecekorıdu kir&§ınm sorununu çözmeme.ktedir. o neden, biz bu kG,

nuda şöyle biı strateji öneriyoruz: Şehir içinde, şekin gelişmesi sonucu, değişmesi

gerekli otan ararüarla irg i olarak, hassas, ciddi yenileştirme projeleri y4ılrnalıdıı
ve bu rantla, yani taynaklandırılmak suıetiyle gerçekleşürilmelidir ve buradaki ge-

cekorıducıılara, brıralaıdan bu sıırede konut sağlanmalıdır ve bu mümktın.

Şehir çevıesnde otan gecekondulaıIa ilgiti olarak ise, 298l eşirisinde uygulanmalı-

dır. Tapu ve güvence v€rilrnetidiı, mUmkitn olduğu kadaı ıslah edimelidir ve zaınan-

le gercktiği ölçüde gclişmeye bırakılmalıdır.
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Bu konuda, tabii... Bunun bir avantajı da şu: Şehir plaıılrıru rahİip etmeyen bir çö-
Ziım. Yani, hem bunlan yapİyoruz, hem insanlar kendi seçtikleri standaıda içinde

yaşmaya devam ediyorlaı, iyileştirerek; ama, şehiı planını uhrip euniyoruz ve ph-
rin geleceğ*ıin onune set çekmiyoruz, oıxı açü nıtuyoruz. Zamanla şehrin biiyümesi

ve gel§mesiyle birlikrc bu otacakt[-

Şimdİ, ben konut sotuyla ilgiti olarak ikincisi, gecekonclu ihdyacı olanlara ne yapa-

cağz? Az gelir gruplan için nasıl konut çöziimü yapacağız?

Bununla ilgili olarak biz, Ankara Belediyelerinin orıak şirketi var, Metopol lmaı

Şiı*eti, bcn onun yön€ticisiyim. Biz, burada binakım denemeler, sınamalar yapü,
projeler yaptrk ve uygqluyoruz. Bunlaıdan bir tanesi Eryaman, biı lanesi Elvaniöy,

biİ bnesi Karapııİç€ki, bu ıam anıamıyla klasik şeuiyle gec€kondu yenileme işidir;

bif ıanesi de Diknen Vadisi Projesi...

Yalnz, bu uygulamatardan elde ettiğimiz bilgilere dayaıı olarak yapacağm konuş-

mayı ben ikinci nıra bratayım; çünkii, çok uzatüğıının farhndayım. Dikkaüeriniz i-

çin çok teşkkilr edoim.

BAŞKAN- Teşekİitr ederim Gülöksüz. Aynı biçimde yrım saaılik bir siheyi de sa-

yın GöIhan'a ayırmak zorundayz. Sarn Mehmet Gölhan Doğru Yol Partisi Genel

Başkan Yaıdrmcısı. Sözü kendisine bıralıyoııım. Buyıırun Sayn Gölhan.

MEHMET GÖLHAN (Doğu Yot Peİtisı Genel Başkan Yardıncısı) - Teşkktlr
ediyorum Sayın Başkan. Sayın Başkan, değerli dinleyenler; ben de hepinizi saygıyla

elamlayarak sözlerime başlamak isliyorum.

}Iakikaten 30 senedir, 35 senediı halhmızı, hepimiz çok yakinen ilgilendifen, çaı-
pık kentleşme, gecekondu soİunlan ve rsa tıretimi dolaysıyla, kentsel opraklann

kullanımr ve imaı politiklalan mevzuu attında, bugün panel olarak huzııra gaiıen
IIaİiıa ve Kadastro Mühendisleri odası'na ıeşekküle söze başlamak istiyorum. Ay-
nca konunun günceuiği, haten imar plaıu de§şikliğinin Milıet Mecıisinin giinde-

minde otmasıüı. Bu bakımdrn da, önemli biı tonuduf ve hakikaterı ele alrıması da,

yerinde olmuştur, yarrlr olmuştur.

Biliyorsunuz, kalkınma ve sanayileşmeye paıelel olarak, telnotojinin delişmesi, ta-

nmda mekanizasyonın arırıası, kırsal ıanmla uğıaşan nüfusu besleyememektedir

ve orada işgttcu fazlası doğmakıadır. Bu nedenıe... ve aynca, şehiflerde olan bazı

sosyal, ekonomü, külttlrel imkantann kıııal kesimde olmaması, kent merkezıerini

krsat kesim gözüyle cazip hale sokmakmdır. O itibarla, nüfusumuz devafiılı olaıak

kenııere göç eEneıitedir. Bugün Türtiyehin nüfusu her sene yllzle2.3,2,4,2.35 nis-

pednde son sayıma göre artmaktadf. Arıcak, kenıterin niifusu lizde 5 oranrnda ge-

ıişmektediİ.

Bakınız, 1990 tayırnına göı€, sadece İstanbutda nüfusun ytlzde 13'ü iskan ediyor.

İstanbü İzmir w Aıkara gibi üç şehrimizde ıoplam niifusun yüzde 23.5'u bannryor.



Yiııe, bir fikir vermek için söyleyeyim, Adana Konya'yı ü buna ilave edersek, nü-

fus fazlalığı bakımndan bu illeri sırayla, yani 5 ilde Tilıkiye nüfusunun yüzde 30'u

bğınıyor. İaveten, Bursa, lçel, Gaziantep, Samsun. Manisa yani l0 ilde -sadece fi-
kir vermek için soylııycum- toptam niİfusun yüzde 4l'i iskAn ediyoı. Buna, Antal-
ya tlaıay, Diyaıbaloı, Zonguldak ve Şanlı Urfa, yani bu 15 ilde Tilıkiye ntlfu§ınun
yiızde sr'i bannıyor. Bu 15 ilrle ıoplam 28 milyon 950 bin vatandaşımız iskan €di-

yor.

Şimdi, bir başka ifade ile, 1985 niifus sayırnı 50 milyon 660 bin civannda diyehm.

1990 saymı 57 milyon, yani 6 milyon 300 bin t§ var. Ancak, bu aruşın 5 milyon

500 bini ilçe ve il merkezlerinde toptanıyor. Amş 6 milyon 300 bin, bunun 5,5 mil-
yonu bu il ve ilçe mertederinde toplanİn§ ve sadece kırsal kesimdelrj nilfiıs arışı
778 bin veya yuvarlak 780 bin.

Şimdi, bu sirraııi niifus aftışı kEşısında, İabii ki, eğer dcvlet olarak, yerel yöneticiler

olarak tedbirlerimizi zamanüda alamazsak, §te biraz ewel gğçekten lsıanbul'da

gördiığ{tnüz Ve hakikaten içirniz szlayarak seyreııiğimiz dirlrrdaki nedceleri, iıZtın-

tiiüü dıııumu, doğa yağnasıİıı, labiaun ahribini her yerde görmek mümkün ve zaten

şaİıiı oluyoruz. o itibaıla, bu ıabii ki, Sayın Başkaııunzın biraz ewel belirriği sade-

ce konut yaplm meselesi değildir. Doğrudur: ama, konut her şyin başında geldiği i,
çin, vaandaşı ilk planda itgilendirdiği için, sağıklı yaşam şaİılannın oluştuİmasmı

Iıep beraber arzu ettiğimiz için, vaundaşın sağlıksz, gyri sühı yerlerde yaşaınasınr

isomediğimiz için isıer istemez giındemin ana maddesini teşkil ediyc.

Eğer, biz yörıeticiler olarak, -yerel veya devlet yönetimini eünde bulunduraİürı kas-

t€diyorum- zaınanında tedbirleri alamazsak, vaiaııdaş gayeı tabii ki, her İiırıü no6-

yondan uzak; o, sadece ve sadece kendi konunu düşünen bil yaklaşım içerisinde ko-
nunınu yapacak ve ondan sonr4 belediye el atuğnda altyapı sıtıntslan çekecek, so§-

yal, kültiırel imkAntan sağlamakE sıkmü çeİecek ve bir kaİmaşa devam edip gide-

cek. o iübarla, hakikaten, devıet politikası olarak mutlak sureıte bu büytık şhirler-
den başlayarat, kentl§meye parelel olarak. badiseleri daha örrceden göğüsleyere},

bıJİada konut yapacak vaıandaşıara imk6n sağanması lazım. Tabii ki, bu kolay de-

Elt.73l9n 30-35 serıedir bunun ü§tesinden gelememişiz. Belki l970'li yıllara kadar
g€cekondu thleme bölgeleri adı alunda yapdan sosyaı konudar, ihdyaca bir ölçüde
cevap verebitiyordu; ama, bu anrş hzlandığr oranda gerek yereı yönetimlerimizin
ve g€ıekse devtet imkinlarrnın sınırlı olmasa veya konuyu yeterince ele almamızın
neı.icesinde, işte bugiınkü frcia denilecek nokıalara kadar uzanmştır ve bundan böy-
le de uzanacakur.

Bir defa, kanaatimce, bu kentleşmeye parelel olarak, hadiseleri yakinen takip ede-

cek, izleyecek, ona göre planlİyacak. orıa göre kamulaştıracak, lma ls*An Sakanlt,

ğrrırn kaldırılmış olmasınr da hnamamak mümkiin değil. Kesinlikle, Doğu Yol Par-

tisi iküdaİa getdiği zaman, bu kentleşme sorunun yakinen takip edecelı, izleyecek ve
gerekü önleınleri aleak, böyle blr bakanlığın kurulmasını sağlayacaktr. Biz bunun
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kurulmasından yanayız. Şu anda bu potitikalan kim iiİetecek? Bayındırlık lmar ls-
knn Bakanlığı. Bayındırl* Bakanlğı zaten alıyapılann a]trnda, ii§tesinden gelecek
durumda değil. O itibaıla, bu bakanlığın muılaka ihdas edilrnesi, yeniden kunılması
gereklidir diyoruz. Aynca, gayeı ıabiiki, harita Ve kadastso hizmetıerimiz ıamamIan-
maüğı sihece, elimizdeki doıe nedir, veriler nedir? Onu bilmekte sılıntı ç€kiyoruz.
Mu aka bu altyapınuı, altyapısını da oluşturan bu hizmeüerin de bt an ewel ıa-
mamlanmış olması lazımdır diyoruz.

Bunun ötesinde, Tiirtiyeue bir geıçek var ki ve biz de ona samimiyeıle inanryoruz
ki, oplu konut y4ımı ile bu gecekondu soıununu çözmek mümkün değil. Niye çö2-
mek milrnkiin değil?

Değerü arkadaşlar,260 bin liralık asgari ucreıle çalışn birişi, biı insan, ayda 50O

bin ıira, 1 milyon lira toplu konüta nereden para ayıracak. Bu tidemeyi nasıl yapa-
cak? Aynca yiııe her gazetede hemen hemen çıkryor, 4 ntifuslu bir ailenin sadece
mutfak masrailannın 600 6in liray bulduğu böyle bir dönemde, hele 2 çocuğu da
ilkokuıa, ortaokula giden bir vatandaş, kendi kazancıyla bu toplu konuılara na§ıl or-
ıak olacak? Bugİinkü 8erçekl€r de göst€riyor ki, bğ mümktln değildir. o itibarla biz

-diyoruz ki, mutlaka vatandaşn kendi gibünden, kenü emeğnden faydalanacak bir
sisleme doğru kaymak lazm. Evet, gecekondulaşma, hep tenkit ediyoruz; ama, bu
demek ki, bir ihtiyaçtan doğuyor veya önlenemiyor. Şu veya bu nedu{p tlıı|enemi-
yor.7amaıı z:man polititacılar ıaviz veıiyor. Seçim satts maitinde heİsiyasi pani
yumuşaktıI, affediyoı görmemezıikten geliyor veya af kanunu çıhyor, affediyoruz
Ve bundan cesar€t alan vaümd8şlanmız da i§ter istemez bu çaİpık yapıfuma <bdiğı
miz, ge€kondulrşmaya doğru gidiyor. Peki o zaman ne Yaf/rc,^Ülz? o halde, biz de
diyoruz ki, mullaka bir önlem almak duıumundayız. Elimizdeki verileıe, doneleIe
bakarak ğıu mudata çıkarma* mecburiyetindeyiz. Yani, hğita ve kadastro hizmet-
leri bu kenderin civannda, etrafinda mücavir sabaıa: ve onun ötesindeki danlal da-
hil, amamlanması lazımdır diyoruz ve ondan sonra, devletin mudaka bu konuya e-

ğilmesi lazım, sadece yefel yitnetimlerle bu işin üstesinden ç*alacağrıa da inanmı-
yonım. Niye inanmryorum? Çünkıı, Vaİandaşı y€rinde tutrmazsanz, vatandaşa ye-
rinde iş imk6nı sağlayamazsanız, işıe üç şehird€ki top|am niifusun yın& 23 .5'ı yı§-
lır. Eğeı, ben bu vatandaşı Anvin de, Rizı de, Ilakkari de veya Niğde de tulabilsem,
göç bu kadaı otnaz. Nasıl tutacağım bunu? lşte, onun için onlara § imknnı'sağla-
mak diyoruz.

Sanayileşme: Sanayileşme, teıt edilerek bir yere varılmasr müınkiın de§ldir, iılke_
nin kalkınması da mümkün değiıdir. Bugtın kalknan ülkelerc baktğmız zaman,
hepsi saıayileşmesini iamaııüaıı§ ve artı, bilgi çağrna ulaşmış ülkeler. Binaenaleyh,
sanayileşmel yürt satüna yayarnadığrnz silrefe, işte, bu çaİPık göç ve çaryü kent-
leşme, çarpık yapılaşma devam edip gidecektiİ. Bugiın. yine 1990 niifiısuna balınz,
35 tane ild9 ntlfus aİtsnıyor. Bazı illerde göç var. Sebep? Qlışacal saha yok. Kal-
ımmayı olaya götiİreqemişiz, saniyeleşmeyi oraya uıaşbramamışz. lşle Tialiye,
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bunun srkıntısıııı ç€kiyor ve ondan sonra hep beraber bu çaıpü yapılaşmayı nasıl

önleyehiliriz, nasıl bunun üstesinden gelebiliriz diye düşüniıyoruz, o itibarla, ben

rliyorum ki, bu konuda Tiıİtiye bir milli islihdaİn planma uygun olarak d4 bir milli

konut planı yapmalıdır ve bu isiıkarnete haı€ket eğnelidir. Nasıl edecğk? Yerel ne-

timlerle mudak surede eldğki don€leı€ göre, alryapısı yapıım§, yolu yapılmış, suyu

getirilmiş, parsetasyonu yapılmış, projeleri hazırlıımış aısatan belirli şarılarla, va-

deyle imk6n sağlayaİak vatandaşa, yani gecekondu yapacak Vaİand§lara vermemiz

lazım. Onun için sadece yerel yöneümler bu işin üstesinden gelemez diyorum, Dev:,

ıet kunluşlannın da bunun içerisinde girmesi lazm, aİ§a oİsinin girmesi lazım bu-

nun içerisine, İmar İskAn Bakanlğının bu işte kaıkısı olması lazım, Biz bunu yapa-

madığımz sürece, yine bu çaryık gecekondulaşma dediğimiz, her tfulü yapıdan yok-

sun, partlarr olmayan, spo sahalan olmayan haıta yolu olrnayan yapılaşmanm öniı-

ne gçemeyiz diyoum ve kesinlikle biz bu konuda halhn göç akşmın öniı]ne geçe-

rek, eğcr planlanmıa yapamazsak, eğer imar planlanmuı hazıılayamazsak, işte yine

aynı neüceyle ka§ılarız. Biraz ewel arkadaşımız, slaytlan iderken beıirtti, Bu aİsa

mafyasınm da eline goçer, başka mafyalann da eline geçer ve ondan sonıa yapılmş

olan çarpü da olsa" binalann yıkılması sonn yaratır, devlet otoritesini, yerel yğne-

timlerin otaiesini zaafa uğratıı. o idbarla muııaka devlet olarak, yerel yöneticiler

olarak bu.konuya gerekli önemi ve ağıflıF Vererek vaandaşın a-zulaİurı, istekl€rini,

taleplerinin önüııe geçeıek, belirli sahalan, belirli bölgeleri, büyıır< şehirıerde altya-

pıyı hazrlayarak vaandaşlara, ellerin€ projeyi de vererek, kademe kademe bir oda-

sını yapar, muıfağını yapar, ikinci sene, beşinci sene öbfu odasınr yapa4 ama, muÜ-

ka bolirli plan ve projeye göre konut yaplmrnda vatandaşın keııdi kaıklsınr sağlaya-

rak, belki bu çarpık yapılaşmay biİ ölçü<b öneleyeb aiz diye düşünüyorum,

Aynca, tabii bu da kafı değil. Biraz ew€l sayın Giİlöksiiz ün de beliruiğ gibi, gayet

tabii ki, şehrin merkezinde yapılacak planlara göre, iskan edilecek nüfus bellidir,

Bunun ötesinde, itave ntifuslan uydu kender yapnıak suıeüyle. ç€vrenin beliıti yer-

lerine, -bunlaı gayet tabii bplu konuı projesi dahilinde yapılabilir buralra kaydırıl-

masında yaraf vaıdr diyorum; am4 her şeyden ewel bunIarm yapılabilmesi için,

mertezi idare ile yerel yönetimin bir ahenk içerisinde çaİşması lazımdır, bir koordi-

nasyon içerisincİe çat§ması lazundlİ. Bugiinkiı gibi bir kopuklü olınamalıdrr,

Aynca, imar biİ bütün olarak atrnmalıür üye dıışiınüyorum. Kesinlikle paıça parç4

bölük böliik. binakım kanunlaı, biıakım yasalar çıkanlara*; ne olduğu belirsiz hale

getirirseniz ve her kanun kendi zaviyesinden meseleyi ete alıp, geİek ı,urizm seılörü

bakımından, gerek çevre korunması balımından veya Boğaziçi Yasası batmmdan,

parça parça, slıik böltik oıursa, o takdiİde geriye bh şey kalmaz, Bunlann arasmda

koodinasyon sağlanmaz.

Şirndi, 3194 sayılı İmar Kanununda yine değişiklik yapılıyor ve bu kanun 5 sene ev-

vel ç*u. Gayet iyirli ve demokratikleşme siirecine uygun olarak, büy{ık ka§lımı sağ,



IJmiiIi bakımından yerel yöneı,imlere Verilen bazı ye&iler, şimdi merkezi idaıe taİa-
fııdan geri aİnmak isıeniyor. Bu bir zarufe[en mi, yoksa hakikaıen bİ ç€kişmeden
mi? Buna karaı vermek oldukça zor. Keşke iküdar Panisinin mensubu arkadaşımn
da olsaydı, konuya belki biraz daha siyasi arıışma boyufu getirerek bil şeyler kazan_
d.mak mümkündü. Di.in methiyeler yazıldı, 5 scne oldu bu kanun çlkalt. Aksakl*-
lan olabilh, eksik taıaflan olabilir, biru*ım kelime şeyleri olabilir. Bunlaı değştiri_
lebiliı ama, sadece ve sadece "Sen yapacaksın, ben yapacağun; otorite sende ola-
cak, bende olacak" çekişmesi yüziinden böyle yasalar devamh değişitiriliİs€, işte o
zaman biz, daha seneler geçer, yine aynı konu},u burda Eıuşmak durumunda kalınz.
_o bakımdan, meseleye gerçekten bir siyası parti meselesi olarak değil, bir gerçekler
manzumesi oıarak ele aımak g€rekir. Aksi takdirde, sorunlan bt an ewel çözeceğ!
mize, sorunlan bir yumak haline getidriz. O iübarla, konu, yerel yönetirderin, yerel
yörıeticiıerden, yercl yönetimden kop;tamaz diye bakıyorum. Devleı yadımcı ola-
cakrİ. Gayet tabii, devlet yardımcı olacaktır. Ama, yerel yönetimlerin plan yapma
yetkil€rini, nazım plan yatrna yetkilerini veya bunlann tasdü yetkilerini ellerinden
alacaksuıız veya resen baz ı planıarda değişiklik yapacaksınz. Bu, yerel yöneümlere
s*mo vğrir ve kaımaşa yaraüı. O itibarla, bu konuda da basit olarak lısaca söyle_
mek i§ıiyorum ki, yeıki, yerel yönetimlerde olrnalıür; bugiiıkü olduğu gibi. Bunu,
te*ıar Baymdulü Bakantığı eline almak ve planı tasdik eğnek yerel yönetimleri hi-

çe §iymak anlamına geliİ, yani yerel yöneümleri bir nevi vesayet alEna almanın öte-
Sİnde hiçbiı şey seğlayacağnı uhmin eııniyorum.

Evet, heı şeyi yerel yöneüciler yapabilecek durumda mıdır? Değerli aıtadaşlanm,
değildir. Onu da ben iddia erniyonım; am4 hiç olmazsa imkanr olan, telnik kadro-
ları olan, maddi imkanhn mlisait olan büyiik illerde, ilçlcrde bu yetkiler tamamen
yeİel yöneticilcre ait olmalı. Devleıin yapacağ şyler yok mu? Gayet ıabii, Devletin
y@cağ.ı şeyle, de çok. DevIeı, sı2ndaftlan hazırlaç hcr bölgeye görc, her ulkeye
göİe, ber şeye görg. o sandanlaİda, d€vlct teknik yardım yapal. Devlet, aısa iireti-
minde, Arsa Ofisi kanalıyla yarümcı olur. Devtet, teknik g&ü olrnayanlara, aynca
konnollar kanalıyla yardım yapar, bölge kontsol mühendisıikleri kuİulabitir.

Size yine biı istaıistik vercyim, yine bakınz, şu anda benim t€sbit ettiğim dufuma
göre, Tilıkiye'de 2052 tane bel€diye yaı.2O52 ydnu bunlaı hergün arnyor, onu da
söyleycyim. Halen 17 - 18 ıalle ycni belüiyehr vaı,2Haziran'da seçim olacak, yani
devamlı aıtıyor. Köyler belediye haline geliyor. Bunlann, hepsinin imkanlan mlisaiı
mi? Kesinlikıe hayıf.

Bakınz, bu 2052 tane belediyedğı nüfusu 5 binden büyiık oıanlaİ 6ll tane. 611 ıa-
ne belediyenin nüfusu, 5 binden yukan. Nüfusu 200 binden büyük ilçe sayısı 30 ıa-
ne. Ntıfusu 50 binden yüan olan 83 taııe. - Sırf bir genel bitgi bakınından arz edi-
yoıum- Ntifusu l0 binden büyilk olan da 395 lane belediyemu var.

Şimdi, nüfusu 5 binden az 218 tanc ilçemiz var, Hatta binden az olan ilçler var. Ye-
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ni kurutan ilçelerin bir Iosmt binden az nüfr§lu ve yine bunla,a i|aveıen, beldeler

var, yani kasabalar dediğimiz, onlaım niifıısu ü ubii az, bunlann saysı da 1150 ta-

ne ve toıplam olarak şu anda 5 binden az n{rfuslu 1368 tane belediye, teknik gücü ne

ki, tehıik kadıosu ne ki veya mali imkadğr ne ki?

Su so;nhnn iİsıesinden gelecek veya arsa iiıelec€tq plan yapacak, vaıandaşa yaf:

dımcı olacak bunlar fevkalede güç. tlatta imar plan oygulamasını yapacat durum-

da değiller. İk açılışa, ayın 28'inde aı*adaşımıan bir tanesi gayer8İızeı ifade ettı,

"İmar planııu aradım, taradm, kaymakamın odasında asılı buldum" dedi. Geıçekler

bu, Türkiye'nin gerçekleri de bu.

Şimü, bı:rada bir no(sanrmz ortaya çıhyoc eğtim meselasi otaya çıkıyoı Teknik

p€rsoneı dahil, hepimiz dahil, yöneticiloimiz dahil, zaman zaman bu konuJırda ğ-
tilmemiz geretıiğne inarıryorum. Yoksa, hohangi biİ ka§abada veya heİİıangi biİ

beldede, belediye başkanımızın arzusu istikametinde, şu vğya bu isdkamete planla-

rm değiştirilmesi, yeşil sahatarın iskina açılması veya iskAn sahalaının şu veya bu

sgb€ple yeşil saha olaı-ak gösıerilmesi şikayeılerine de hep beraber rasüyoruz. Bu

biİ eğitimsizliktiİ.

Bir de, ben de siyaseçiyim; ama, maalesef siyasr baz sıhnular da buıalarda göde-

niyor. A partisinden bir beıediye başkanımz, B paıüsından biİisine mtlşküIat çıktrı-
yor gibi, vesaire bazı sıhnıılaı var. Birırnaleyh, konuya hiçbir zamaıı siyasi açıdan

değil; ama, hakiİaıen her yerde, her ş€hide, kentıe, nazım pıanıara uygpn olarak -

nazım planlan mutlaka yapürmamız lazm- yapdrak imaı planlannın da bir merte-

zi idarc arafinün denetıcnmesinin zaİuri oıduğula işdeı emek istiyorum. Kim ya-

prsa yrysın; plantara aykın, programlara aykın § yapnranlara da ceza getirmek la-

zım veya sontrnlu olduilann bunlara hissettirmek |azun. O iübola, Bakantığın ya-

prğ, yeni meıtezi oloritenin yapacağr biı önemli konu da Ğnedeme fonkiiyonu-

nu yeterince ve yerinde. bem eğit€rek, hem Ğneıleyerek silİdiirrnesinde yarar vardır

kanaatini oşyaum. Sayın Başkan, herhalde 15 dakikamı kullandm. Şimditik teşek-

kilır ederim .

8AŞKAN- Teşkkür ederim Sayın Gölhan. 20 dakika oldu. Bunu biraz az kullaııü-
nz, daha kullanabilirdiniz, teşekrü ederi4 ama, gene söz sırası geleceLü.

Hem Yiğiı Gulöksüz iın, hem sayın Gölhan'ın konuşmalan gösterdi ki, bu konut, aİ-

sa konuıannı, imar politikalarırıdan ayırt etmek mümktin olmuya. Her iki değer[

attadşmız da isıer ist€mez, bu konuıara girmek ütiyacını duydu|ır. Sanrycum,

Sayın Dokoi llaldun Özın de, bir arafan kent arsalan konusırıu irdeleıten, bir ta-

raftan da imtr potiıikalen konusunda baa nokujara dcğinecektir. Ben hemen sözü

kendisine bırakıyorum. Buyuıun Sayuı Hatdun Özen.

DR. HALDUN ÖzEN- Teşekhİİ ederim sayın Başkan.

Sayn Başkanın da konuşma§ında dsğiiingı gıtı. urn ince bir çizgi iızerindeyim, 0-

niversitesideki artadaşlanmız veya meslekıaşlğımız bana baktığı zaman, beni dalıa
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çok politika ıaratnda göriıflcf. Polititacı arkadaştanmrz bana baktığ zaman, beni
daha ç* ıcknisyen ıarafında göriırl€r. Ben, genel olarak bugİhkii kısa kÖnuşmamda
bu çizgiyi stıİdiıreceğim. Çüı*ü bu çizgide de yapıIabiıe€ek bazı görevler olduğuna
öteden beri inandım; halen de o gahevıer devam ediyor.

Kenrel loprak kullaııımmı ve imaı politikalannı gelecek l0 yılda da Llkemizde,
kenısel niıfusun büyük ölçOdc hızlr arnşı belirleyecek ve yönlendirecek. Biraz önce
konuşn arkadaşlanmz, genel olarak bugüne kadar iiretilen poliıika.Iaİm yet€rti ol-
madü konu§unda tekraİ ıelğür pek çok ömek verdiler. BUnu aşmak için bir yöntem
bulunması gerekiyor ve bunda mutabataı sağlanması gerekiyor. Benim vufgulamak
istediğirn biıinci ııokıa bu.

.. Far*lı yaklaşintar, farklı polilik yaklaşımlar, fartlı poliük örgütıer olacaktf ve bun_
lar ülkede iktidara gelmek için çalışacaktır. Fakat biz, bugüne kadar üıetilen yeteısiz
poütikalan aşacak ve buntİan sonra kenüeşme alanında önümitze ç*acak temeı me- .

selelerin çözümitnde, teınel bir yaklaşım mutabakau sağlamak zorundayz. Benim'
bu koıuda söyleyeceğim sadece basit bir şy. Biz geııel olarak, kendeşne alanında
veya veya diğer alanlarda polilika tlıeük€n, az gelişmiş lilke ve gelişmekte olan iil_
ke özellikleri nedeniyle yetersiz bilgilerle politika iireımek veya proiksiyon yap-
mak zorunda kalıyoruz. Bu bizim için çok snırlayıcr oluyor. Sanıyorum ki, anü ye-
ni gelişn tetno§iler vasaielerden de yararlaııaıak ve biraz da derli loplu ve daha
planlr ve pİogramlı ve işbirtiği içinde çaıışrak, sanyorum politita iirsEnek için ge-
reili olacai pek çok bilgiyi arlık daha sisıematik olaıak ürct€biliıiz, el alunda buiun_
durabiliiz, değerbndirebiliriz ve mevcut politikalan ıast ernek için, yeni polirikala-
n üİe§nek için bunıhrdan hemli öIçüde yaraılanabiliriz.

Buglınkii ittidadan küçüt bir Emek vermek i§tiyorum. ANAP ftddan a§ında bunu
yapıyğ. ANAP ikıidan bunu y4lyor; ama, da amaçlar için yapıyor, çok geçici ve

çok özel ve çok tan§ılır am4hr için yapıyor. Bizim siiylediğiıniz bu değl. Bizim
söylediğmiz ıemelde, genel olarak, mülkiyet konusı:nda Sayın Başkan Ruşn Ke-
leş'in de değindiğ gibi, kamu yartrını ve toplum yafarırıü örıceıitli olarak benimse-
yğı Inli.italar sisıemi için buııı yapmak İoksa ANAP\n bu8iİn yaptıtlan yeıerli
olrnuyor, 8eçici bazı amaçIar iin yeterli oluyoç fakaı, ülke öıçeğinde Ve kenıleşme
ölçğinde daima yetersiz katyor, hatİa yeni sorunlar yaraüyor. onun için, konumuz
bakrmından ülke ölçeğinde kenlsel planlama ve uygulama politikılaıııı belileyebil_
mek için temel bilgi verilerimizi çok sisıemadk oıarak hnımlamalryz ve_ bunlan sü-
ratte iş€ ytra b&imde Ye giirre §obilir biçimde el aıtında bulundurmak için çalş-
malıylz. Bu sadece bınisyenlğin, sadece üniversitgde çalışanlann, sadece politika-
cılann görevi değildir; kenderde yaşasın yaşamasm, hepimizin görevi<iir. Bence, bi-
rinci değinilmesi gereken ve önemle 8elecek yüafda gözönünde nııulrnası gereken
noktalardan biri buduı.

İkinci bir nokta" gelecek l0 yılda ken eıe ne kadaı ntifus gelecek ve bununla ilgili
yeni sğunlara değiırrek, genel olarak kentleİde toprak kullanımma ve imar politi-
kalanna bakrnak



Gelecek l0 yılda, yetlışık olarak kenüerc yeniden biı 15 milyon insan g€lecek.

Kent içinde doğnlaı veya ıanmdan hala gğlenler. Bunun anlamı, yani önilmilzde&i

10 yıhn sonrJsında Tiirkiye de yeniden bir 2-3 iano İstanbul oluşacak veya 6-7 tane

Ankara oluşacak. Demin Sayın Cöthan Ğğinği, "600 kiistı 5 bin iistü nüfitslu kasa-

ba var" dedi. Bu, yaklaşık 15 milyonu buna benzer bt ratama indireüm, diyelim ki,

15 bin niifuslu 1000 tane yeni kent kurmak zorunüyu.

Şimdi, tabii gerıeı o|arak bu 15 milyon nüfus öniımiizdeki giınlelde siiİatle, sayın
Yiğit Gtilğkstız'itn özellikle eleştadiği bir noktada yoğunla§acak; büytlk kentJeri da-

ha büyük hale getiımek için bashlan altıracak. Bunun önlemlerini de sibade almak

gerekiyor. Tabii büıiin bunlaİ, kentsel politikalann oluşturulma$nd4 bizim oıdukça

radikal noktalarda olduğumuz ve bugiiıe kadar yaptığımz, bugüne kadaı <lüzenledi-

ğimiz politikalarla bunu aşmadğımız için, yeni aşacak poıitakalar tıİetmemiz ge.

rekğni söylüyor, poütikacı arlğdaşlar bunlardan bazılmna değindiler.

Dolaysıyla, zaten sağı*sız olan mevcut kente yapısrnı, daha sağlrklı hale geıirmek

gibi bir görevimiz var ve yeni gelecek 15 milydü insanı da yeni ve sağlükh kentsel

onamtafda yer|eştirmek gibi biı görevimiz var.

Tabü ki, temel bt noliaya siiraüe değinip geç'ğ:eglm konumuzun dşında olduğu i-

çin; o da, hem bu yeni gclecek 15 ınilyonun, hem de halen kentlerde, demogıafü
kenüeşme dediğimiz çerçevede yerleşmiş ve kendeşmeyi sağlıksız hale geürmiş o-

lan büyiik bir nüfus yoğunluğunun işsiz olmas veya maıjinal \lerde çatşııası, bli-

yiik sanayi ve saııayi iilkeınizde yeteri düzeyde geliştirilmediği için, işlerinin de ye-

ıeısiz olmxıdrı. Dolasıyla. mevcuı niifusun ve gelecek kentlere toplanacak oıan ye-

ni nüfusun sanayi ve hizmetleı sektörlerinde sağlıklı olarak nasıl iş sahibi yapılacağı

ve asgari geçim koşullannı aşn koşullarda nasıl bunlara olanak sağlanacağı örnmti

bir noktadıı. Tabii konumuzun üşında, geçiyorum.

Ben, daha çok, kentlerde önümiizdeki 10 yıl<la arsa spekitlasyonunun ve kentsel

rantlardaki böli§iırn mücadelesinin siİratle artacağnı ve hızlanacağnı belinmek isti-

yorum. Bu nokta, çok faz la önemli.

Kuramsal çerçevede olsun, uygulamalı çerçevede olsun, oluşan, şu anda oluşmuş o-

laıı ve öntlmiizdeki r0 yıIda 15 milyon nüfusun kenüere akması suıeüyle ve diğer

başka eylemler ve uygulamalar nedcniyle arıacak olan kenı§el rantlann mikBnnı bu-

güııden betidemck bile çok zor ve bugiln betirlemeler yapsak bile, 10 yıl sonra lah-

minlerimizin çok [stiıne çlktğrnı göreceğiz. Dolıiyısıyla, bu rantıaİın bölüşümünde,

adeta poıitik dıizeyde biryük savaşlar olacak. Demek ki, bu randann bölüştmüne,

daha çok Sayın Yiğit Gülöksüz bıırada bu konuya uzun uzun değindi, çok radikal,

planlr, düzenli, kamu yaran Vc toplum yaİan amaçlann temel alan yaklaşımlar getir-

mek zorundaylz.

Hemen bu noknda, söyleye söyleye dilimizdc tüy bit8n; fakat, söylemekten bir titıü
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bıkmadığmız biı nokaya geliyorum, Sayın Ruşn Keleş'in ısraıla belintiği biı nok-
taya : Gerek 1961 Anasyasında gerek ı982 Anayasasında bulunan, hiç değ'§tiriırne-
miş nadir giizel maddelerden bir ıanesi 36 ncı maddedir; mülkiyeıle ilgili madde, ne
yazık ki, 196l Anayasasında bulunduğu dönemde de, 1982 Anayasasına gtdiği dö-
nemde de yeterince ve diİİatle temel poliüklaİn belİlenmesinin bir aracı olaıak
bundan yaraılanılmamış,Eı. Hepinizin bildiği bu maddeyi bir kere daha okuyorum ve
bu maddenin hiç unutulmaması gerektiğni düşünıiyorm. 1982 Anayasasmda bu
madde 35. madde olaıak yer alü, 1961 Anayasasında 36 idi, 'Herkes, millkiyet ve
miıas haklanıa sahipıir. Bu haklar ancak kamu yaran amacıyla, yasayla sınırlanab!
liı. Mliftiyet hakkı n kullanılması loplum yaranııa aykrn olamaz."

Tabii, çok ıartışılacak, faİkıt göriışlerin orüaya çıkacağı nokıataı var:'Toplum yaıan
nedir? Kamu yaran nedir? Sınulanürma nedif? Özüne dokunma nedir? Bunlaıa bu-
rada girimiyorum; ama, mülkiy* hakhyla ilgili l96O'laıdan bu yana 30 yıldf yirıirr_
liikte olan bu maddenin, teme| bir poliİika beıirleme aracı olarak, kentsel politiklann
beliılenmesinde ve kenİsel loprak kullanımında ü çok özel ve önemli bir anıaİnı ol-
duğunu ve hiç olmazsa bundan sonraki politikalan belirlemede, sorunlar çok yoğun-
laştığı için, yaIaılanılması gereküğine değinerek geçmek istiyorum.

Bütiin buna rağmen, ç&üm büma* hakikaten o kadar kolay olmayacak Ve bu çi!
zlİmleri buluırten, yine tekJar belirteyim ki, kentsel rantlan bölüşme poütikalannın
çok aynnüIı ve adil olarak açıklanması ve tanımlanması gerecek. Ben öyle zannedi-
yorum ki, bu konulardaki ciddi yaklaşımlaİ önümiızdcki dönemıerde kentseı sorun-
laı çok ağıılrk kazanacağ için, iktidara a<lay olan paİtiler bu konularda çok açıklığa
ulaşabildikleri ıakdiİde, muhıemelen sıradan vatandaşlar olaİak, oyla ikıidan belirle-
meye çalışn vatandaşlar olarak, bizıer de seçimimizi yapaıten bunlardan büyıik öl-
çüde eıkileneceğiz.

A}si ıakdiİde, ne meıtezi hükiimeüa, ne de belediyeler gelecekte bugünkiinden çok
faİklı sonuçlaİ alamayacaklar. Tabii burada, kısaca bir cümıeyıe hem mevcut bakan-
lıklann, hem de mevcut beıediyeleıerin ba§tan aşağ], yöİıetsel olarah idali örgüt oıa-
rak yeniden dilzenlenmesinin, yeni politikalann uygulamaya konulmasr açısından

çok önemli olduğuna değnerek geçmek istiyorum.

Tabii burada, daha çok mesleğimizi ilgitendiren bir nokıaya da değinmek istiyorum.
Bu ü 3402 sayılı Kadastro Yasasmda yef aıan bir maddedir. Bu madde, ötcden beri
daha örıceki Kadastro Ve Tapulama Yasatarında ü yer almışnr; fakar, kcntsel politi-
kalann oluştunılmast Ve kenıseı poliıika|ara egemen olma açısmdan önemıi bir sa-
kınca yaratabilir niteliktedir. Bu da 3402 Yasanm 14 nci maddesindeki hepinizin
çok iyi bildiği, zilyeılitle ve kazandıncı zaman aşımı ile müIkiyea edinme ile ilgili
hükümdih.

burada Iosaca söylemek istediğim, sizi yormadan, şuduc Biz genel olaİak bu tiir hü-
kilmlerde rıe kıısal atandaki gelişme hedeflerini dikkate aliyoruz, ne kensel alanda-
ki gel§me heĞflerini ve toprak kullarum politikalanru dikkate alıyoruz. Buıada sa-
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d§Dc, konumuz ryıslndaıı dgğinmek iscdiğim, 3402 sayü Kadastro Yasa§ııım, zil-
yedit hiiHlınleriyle ve kazandırıcı zaman aşımrylı mtilk edinmeye, keııtse! alanlar-

da da neden oıaıı hitkmıiniın, tEmeı kenüeşrıe poÜtiklanna aykn içaüen anndınl-
masıdr. Bu kada söylemekle yeıiniyaum.

Tabİ, bir başka sorunrımuz var, özellikle imar planı uygulamaıan ve aİ§a ıirctimi
konusunda; za';iıanfida ylrz& 25 olan diizenleme ortaktt payı, sonİa çeşitli gerek-

çelerte Anayasa Mahkeınesi ıarafndan iptal edildi vğ bir dönem uygulanamadı idi;
fakat, uygulanamaüğ dönemde de gördiik ki, diizenleme ortaklk payı alffnadan,
belediyelerde bir uygulama yap ması olanaklı olmuyor. Uzunca siire bu madde yü-

rlhliikıe olmadığ halde, belediyelerin yaptığ uygulamalada, yine vağmdaşlar, hıüa
bu defa kendi rıa|arıyla yilzde 25 d{izenleme ğtakl* payrnı r,ererek, arıcak işleri
göüıİebildiıer.

Demek ki, Tlirkiye de kamuoyunda kentsel gel\menin ıemel politikalannr sağlıklı
koyduğunuz zaman, lamamen karşılrksız olaıak, yasa hüküm gctirmese bile, yapıla-

bilen şyler var. Ama diyeceksiniz ki, "Uygulaınarda biz de zorlamadık mı?" Zorla-
dık Öyb şeyler oldu; ama, neticede vaıandş bunu anladı ve burıa kaırtdı. Diha son-.

ra, bu madde tekrar dıızenleme ona]J* payrolarak glındeme geldi. Bugün de yilzde

35b yiikseldi. Ptancı aı*adaşlanmız hemcn söyleyebilec€klerdir ki, yiizde 35 diDen-

ıeme orBkıık payı, imar uygulama!ın için yetersizdir; bunun hiç olmazsa yiızde 50

olması zorunluluğu vaıdıı. Aksi ıakdirde, uygulamalarda çok büyük mikrarızİda ka-

mulaştırmalar ve bu sefer Karnu|aştırma Yasasından doğan zorluklar karş§ımıza
getmektediı.

rfumulaştsrma Yasası da kenısel uygulamalinmız için, arsa iireıimi içiıı ve genel o-

ıarak kentsel poliütalann uygulafiüilmesi için yeteİsidİ; harı zafarlıür. Bif taraf-

tan, vergiler vergi dcğeri üzerinden lrdeni4 fakat, bL laıaftan kam,rlaştıımalaI rayiç
bedel denen, ne olduğu belli olrnayan ve genel olarak maksimum diizeyde oluşan,

rant getirici bir diizeyde oluşur. Bu itjsi arasında eşitlik sağlanlamüdr dcmiyorum,

bu tamamen bif politik tercihuı amı, bu ikisi arasrndı ba işki klruıma|rdn diyo-
rum, bu ikisi arasında bı denge oıuiat rulrnnııdrr diyorum. Bu ilişki kurulmazsa ve

bu denge ol§turulmazsa. dtlzcıleınc orlaklll paylan yüzde 50'yğ ç*mazs4 en gü-

zel ve en gerçekçi planlanmızı yine uygulamıyacağz ve arsa llıetiminde çok örıemti
yetersizliuer ve §orunlarla karşı karşıya geleceğiz.

Dolaysıyla bu çerçevelere bağh olı.:J: da 3194 saylı lmar Yasasuun, burada ay-
nnnsıııa değinmcycceğim bir [çimdJ, hem temel pla!ılama ) aklaşımlan açısndan,
hem de uygulama yaklaşunlan açısınCan yeniden elden geçirilmesine ve diizeı en-
mesine geıeksinme vardrr.

Ba§ta kısaca ıleğinüğim; fakat, bu sefer temcl bılgi sistemi olarak adlarıdrracağıİn

bir noLlaya değinmek istiyorum. Bu da, keollç.de temel biJ bilgi sisleminin zorunlu
oıımk oıuşııjİutıhası gereğidir. BJun; ;Jgünı:ü ihüyaçlar içind:-ve fazla geirişıeıil-
meden yapılmıs gercljyor. Bu_:dı ten3ı noı:ta, k3dasıral vcrilcre dıyalı ciddi bir
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bilgi sisteminin oluşnırulmasıdır. Tabii, burada hemen hafflamalryz ki, ke sel a-
landa kadastral bilgiler zaınaıı ziunan yeterlidiı, zalman zAımüı yalarsizdir, giincelle§-

tirmeler çok yeıerli değldiç am4 kentsel kadastro bilgi sisı€mi, kentsel politik|ann
oluşturulması için ve uygulanmasr için gerckli olan bilğler de temel bir yaklaşım o-
lrak aklımuia bulunmalıdıı ve olanaklr olduğu ölçilde gerçekçi olarak giindeme
getirilmelidir. Bunun ıabii binahm ön koşullan Vaİ.

Gecekondu sorununa özel oIarak değinınek istemiyorum; çok aynntlı olarak değ-
nildi. Aynca, gecekordu sorunu tüli her boyuıuyla, büyük ölçüde politik bir konu;
aına, bu genel yaklaşımımız içinde onun da bir yeri olacakğı. Gecekondulaı da kent-

sel rantlann adil olınayarak böı§üıdüğü bir alan o|rnarnalrdr4 bunu söylemekle ye-

üniyorum.

Bütlln bu mesele, yine Anayasanın millkiyeıte ilgili maddesinin çok iyi anlaşlama-
masından ve ihtiyaçlara ve sorunlann çöziimüııe yainelik olarak çok iyi değ€rlendi-
rilmemesinden kaynaklanıyor. sonucunda kenderde, ne kentsel amaçlaıla ne toplurn
yaranyla, ne kamu yaranyla ilişkili olmayan-biçimde, bir arsa mülkiyeü yapıs olu-

şuyor, bir mtllkiyet deseni oluşuyor ve bu da§en içinde oluşan rantlan, aslında ciddi
kentseı planıamalar yapsak da oıunla bölüştüremiyoruz; ,politikalar iıIetmeye çalış-
sak da onunla bliiştüemiyoruz; mevcut mülkiyöt yapısı ve mevcuı fiili dımrm bu
ranılann gayn adil bölüşümünü siirdtirilyor ve buna temel oloyuİ. Bunu temelden
aşnak için, politikalaıda §sıcmli ve bilgiye dayü yaklaşımlar gerekiyor. Teşkkiir
ederim.

BAŞKAN- Teşekktlr ederim Saym Haldun Özen._ Efendim şimdi, geriye kalan za-
manımzı biı organize eunei durumundayz. Aıkadaşlanmla ikiııci tur için 5'er,

l0'a datika söz vereceğim; ama, sizıerden ve paneldeki değoli aıtadaşlaia soru
sormak isteyenler olabilir. Böyle 5 - l0 dakika içerisinde bu sonıları alrp, sonıa ar-
kadaşlanmıza söz vereyim dilerseniz. Ama, bize, başkanlann oürduklan kolaıklğın
tcafsz koltuklar olduğu öğrencilik yaşamımızda öğreülmişü. Şimdi tarafsızlık kav-
ramlan çağmızn gelişmelirine uygun bir şkilde değişfiğe uğruyor. Bu bahmdan,
izin verirseniz ben de bu urafsızlık kavrammı bir ıarafa bırakarak, mademki moda
budur, kendime 3 - 5 dakika söz hak}ı ıaİııyayım.

lmar Bakanlıfuın, geryektcn Tiirkiye de konut konusunda çok önemü işler 8ören
bir Türkiye Emlak Kredi Bankası, denizden çıkmş balığa dönmüştİt, ıabir caizse.
Emlak Bankası adryla, ne yaptığ] pek betli olmayan, sıradan biİ banka haline geldi.

Çok büyiü amaçlada 1969'da kurutaİı Arsa ofisi, Mal.iye ve Giimriü Bakanlığına
verilm\tir. Amaçlannı yerine getimck imkanı biıyiık ölçiİde eıinden aünmrş bulu-
nuyor.

lngilıere & 1939 yılında, -ikinci Dünj,a Savaşına girdiği zaman İngiltere-önemti bir
komisyon; Kraıük Konisyğıu, Lentleşme sorurılannı inceledi ve Barlow Rryorunu
krala sundu ve alu çizilen ihtiyaç şuydu: lngilterete kentleşme sorunlannın ıılusal
bir kentleşme vd 1erleşme poliükasını dıizenleyecek merkezi bir örgiİte ihtiyaç oldu-
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ğudur. onun ilzerine bakanlık kuıulmuştur; Yerel Yöneümler Bakanlığı İngitterc'de.

Tfukiyete aksi y(irıde gidiyruz, 1957 de böyle bir bakanlrğa ihtiyaç olduğu sapan-
mışken; Türkiye de yerteşme ve kentleşme sorunıanna sahip ç*acak, l984'den son-

ra Bakanl*, Bayındırlrk Bakanlığyla birleştirilerek, imal fonksiyonlannı ümüylğ

ltiım§ ve Baymdrılrk Bakanlğına sığnmış bir bakanlü haline gelınişıir, kollan
kopaıularak. Böyle biı bakanlığın, mert§zi biİ örgüıün önemli biİ ihtiyaç olduğunu
vurgulamak istiyorum.

İkinci oıafak, betediye ile merkezi yönetim ilişkilerinde halk zarar görmekt€dir Ttır-
kiye de. Belediyelerıe merkozi yöneümin uyum içinde çafuşması, halhn yaranna ne

kadal önemli sonuçlar doğurabilecekse, bunlann si.iTtilşm€ halinde, çeğme halinde

olmasrnın büdln cezası da hallon omuzlanna maalesef, yiiklenmektediİ. Bu çekiş-
meyi sonuçlandırmak ve onlan yine bir işbirliği ve uyum içerisine soİınat, bu ba-

kmdan son derece önem taşıyor.

Tabü 3t94 saylı Yasanın kuıduğu sisıem, planma ve İmdr yeıkileri bakımıdan be-

lediyeıeri, sanki, bir öıçüde özerk kthyormuş gibi göriınse de, Yasanın, İma Bakan-
lığma bazı duıumlarda planlara müdahele et ne yetkisi vercn gcn\ yeıkileri var. Ay-
ncu 3394 saylı Yasının 7. maddesi -zannederim 3394 sayılı Yasaydı- Başbatana
bazı dıırumlarda, büıün yerleşim yerlerinin lmar planlannı yapınak yetkisi veriyor.

Turizm mevzuatsnda belediyerin, planlama yetkilerine müdahele imkİiru veren, Ba-
kanlıkça müdahele yetkisi veren kurallaİ var. Bunlaİ, aslında bizi şu noktanan um-
şlınasına getiriyor: Mertezin ve belediyelerin planlama konusundaki yetkileri ne ol-
malıdır, bunlann sınırlan ne olmalıör?

Sayn Gölhan'ın haklı olarak belirlıiği biı nokta var. Planlar ilzerinde merkezin diye-
ceği biı şyler bulunmalıdıı; ancak, bunun ölçüsu ıB otmalıdu? Bu hangi killıilrlur-
de iyi sonuç verebiıir? Bir lsveç'te, bir İngiltere'de meı*ezi yöneümlere gen\ yetki-
lcr verirseniz, vesayet yeıkileri belediyeler üzerinde, bu çok köıü §onuçlar vermeye-

bilia çünktl, insanlann, siyası kadmlann külıltr diizeyleri gelişmekte olan tllkelerden
farklıdır. Böyle bir sihüşme içerisine, sonuçta haıhn zarar göreceği bir stirli§me ı
ç€risine girildiğine orada ıanık oımazsınız. Ama Tiirkiye'de bu geniş yeıkileri mer-

kezi yöneıime, Bayındulık Bakanlığına Turizm Bakanlığuıa, başka yerlere verirse-

niz; hiç beklemediğiniz sonııçlarla kaşılaşbilirisiniz.

Bir merkezi yönetim, belediyenin, Dolrnabahçe Sarayınırı 300 merre gerisincleki ye-

ri. furizm merkezi veya alanı ilan ederck, planlama yetkilerini merkez alıyor ya da
Ankara'da Mesutiyet caddesi ile Buıvaİ'ın köşesindeki bilmem ne kadaİ hektann
planlama yeıkisini, Ankara Buyiik Şehir Belediyesinden alıyor. Kimseyi, o nokıanın
biı turizm alanl olduğu konusuru inandıramazsmız. Belli ki, 4f451nğ §ışka 661ç-
laİ var. Belirtrnek istediğim kimseyi suçlamak değil; fakat, merkez ve belediye iliş-
kilerinde, m€rkeze verilecek gereğinden fazla geniş yetkilerin, belediyeler için ve
halk için sonuçıa olumsuz doğrultulaıa yönelcbileceği noktasıdır.
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Bu yilzde 35, yüzde 40 meselesi vaı. İmar Yasanırun 18 nci maddesinin verdiğ ha-
muı yetkilerinde, bunun ytlzde 40h çıkanlnasın! &ıgörtlyor tasıını son derece de o.
lumlu bir şey Merliste görüşülmekıe olan; fakat, bunun yanında şu da vaı: Bir Mec-
ıis Araşurma Komisyonu vai. 18 nci madde uygulamalanndan şikayet göİenıer,
Myle bir m€kanizınayı işletnişlcrdiı ve lmar Kaıunun bu maddesi çok faıklı biı
doğultuda da değişıirilebiür. Yani, yüzde 20, yüzde 35b de belki razı oLnak zorun-
da talabiliı belediyecile.r ve plancılar. Tabii bu bakımdan biıçok şeyler yapilabilir.

Şerefiye... Değer Kazandınyor belediye ve devlet a§alarında bizim 5237 sayılı Be-
lediye Gelirleri Kanunrırnuzda "Şerefiye" diye bir ıesim vardı, vergi vaıdı. Kamu-
nun kazandırüğı değerin bcıli bir mikıannı kamu geriye alabilirdi. Bu kaldınlmışüİ.
Yeni Belediye Geliıleri Kanunumuzda ş€ığfiye yok. Eğer kamu, bazı taşınmaz mal-
lara onur kazandınyorsa" kenü etkinlikleriyle, kararlany|a, planlanyla; bunu tilmUy-
le ya da büyiik ölçilde geıi alabilmeli ve Şerenye Resmi, Değerlenme Vergisi, her-
hangi bif şekitde bizim yeıel yönetimler mevzuatrmıza iıhal edilmelidir.

Bir üğer no&t4 köyler nasıl belediye oluyor. İlçeler nasıl it oluyor? Bunun ııesnel,
objektif ölçüderini koymat laz ım. Aksi halde, siyasi iküdaflanİı takdirloine ve key-
fine brakmış olursunuz bu konuyu. Saym Gölhanln verdiği örneklede de görilldti-

ğü gibi bir stiıit cılız, çelimsiz belediye yaraEnış oluyoruz; çiinkü, yasa ile ilçe yapı-
yoruz 80 -l00 yeri. Oomaük olarak orada belediye kuıuluyor. Dolayısıyla, 2 bin
nllfusıma geknelerini bekleıneksizin birukım yerleşim yeıleri, daha çok siyasi a-
maçlarıa belediye olmaktadırlar. Acaba belediye olunca bunlar gerçe*ıen kenüerden
beklenen hizme eri sunabiliyor mu yurnaşlanna, hemşrilerine?Kesinlikle böyle bir
şyin olmadığnı, onlann köy karaktelerini korumayı siiı ltırdüklerini görüyoruz. İl-
çelerin il olmasmdaki fakülrlcr de bundan çok farklı değitdiİ.

Bir öııemli nokıa, ıoprat konusuya ilğli olarai; ıanm ıopraklannın kentJeşme amç-
lanyla ziyan edilmesidir. Bu konuda bir düzenlemo yapıldı, bi, yönelrnelü çık8İıl-
mıştı l989'da verimli tanm topraklannın, tıınm dışı amer,lü|a kuılalmasmı t ıle-
mek amacıyla 1989'da çıkanlan bu yönetmelik, birinci, ikinci ve üçilncü sınrf verim_
li anm arazisinin kesinliklğ kentsel amaçlaıla, kcnıleşme amaçlanyla kuılanıImasF
na engel olacaktı. Takdif, tabii Tanm Orman ve Köyişleri Batanlığma bırakılmıştır.
Ancak, bir sttls soüa bir yöneğnelik değişüliğ yapıldığını göriıyoruz. Bir loplu ko-
nut örgütü, bir kooperatif ım0 kadar ortağı varsa, bu hükümlerden istisna eilmekıe-
dir. Dğrhal insanın aklma şu soru geliyo: Demek ki, 1000 ortağ veya 1000 den faz-
ıa onağı olan bir kooperaüfe bil yönet nelik değişürilmiştir. Tabii, bİçok yöneıme-
|ik değşikliklerinde, buna benzer sorulaı akla gelmektedir. Tanm topraklaıına ıiıiz-
likle sahiP çrtmaı( gerekiİ. Bunlar, yanrıın kcnt topraklan olursa, ıanm yapmak için
eıimimizde acaba toprak kalacak mı diye düşünebiliriz.

onnan mevzuaünda ve turizmin rcşvik edilmesine ilişkin mevzuafta da buıa benzer,
kamuyu zaıara sokeak; fakat, kişiıeri güçıendirecek, z€ngin edecek pok çok hü-
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tiirııl€r gt riiyoruz. Aç* kapılar büyiimüştiir. .dç* Up,l""" han saysı anmşur,
hem de kapıIann genişlikleri çok genişlemiştir son 5 - l0 yıl lç€ri§inde.

Ben sözü uzaimak isıemiyorum. Anayasanın 35 nci maddesine arkadaşm değindi.
Anayasada bir dc 23 nci madde var. Aııayasınm 23 nci maddesi, yerleşüıe özgitıü-
ğüyle ilgiıi, yani seyahaı ve yerleşme özgtıılitğıü; fakat, bütün rzgüıliiHerde olduğu
gibi, Anayasanın ilgili maddesi bungn sınırlannr da gösıeımi§: "Yeileşne özgialü-

ğü, di|zerti kenlleşıneyi sağlaınak amaıyla yasayla sınırlandırılabilir' diya. Tabii,
burada kastedilen şy, insanlann seyahat özgfulüğüne önlem değil; köyiinde uıunak
için böyle bir şy olamaz; siyaş bakımdan ohba[ği de yoktuı.

Ancak, yerleşme özgialuğiırıe yasa iıe sıruİ koymak demek, Ttİrkiye'de topıum yara-
nna aykın yapılaşmalan önleme yeüsinin, yasa ile Tiiıtiye Büyük Millet Meclisi-
nin elinde olduğunu görmek demekür. Fakaı şimdiye kadaİ nedense, kent lopratları-
na sahip çıkmak balomından, yiikseklikleri şnulanürmak bahmından {fteğin
gökdelenleri- olınayacak olan yerıere otel diktirtrneye veyahuı lopıu konut alanlarrnr
yeşil alanlara çevirmeyi önleyecek tedbirleri biz, Anayasanın 23 nci maddesine da-
yanarak gelirmiş bulunmuyorrz. Zanııediyorum ki, 1982 Anayasasında dayanılabi_
lecek siyasal ikıidarlaın, dayanmakE haklı olabilecekleri en ğınemli kuıallaıdan biı
tanesi Anayasanın 23 nci maddesindc yer alan ve yerleşme özgiirlüğiıniin, bu özerk-
liğin, düzenli kentJeşmeyı sağlamak amrıyla, yasayla sınırlanabileceğini gösıerİn
hükümdiir.

Ben, başkaıılü koltuğunu bu kadar kötiiye kullanöm; ama ğnceden iminizi alılrm,
bağışlamanrzı dilerim.

5-t0 dakite içerisinde sizin sçulannızı, lüden han$ aı*adaşımza o|duğunu betirte-
rck alalrmi sonra, onlara 5br, 10'ar datikal* haklannı verip, toplantımızı saat 12.00
civannda sonuçlandırüm. Buyuıun Sayın Toknanoğlu.

PROF.DR.TAHSİNToKMANOĞLU- Kıymetİi arkadaşlar, bildiğiniz tizere, ben
uzun yıllaıdır lsanbul Orman Fakülrc,sinde Jeo&zi hocalığ yapıyordum. Bu sebep-
len doIay, branşımın gereği olarak lsıanbul'un çsvresindeki birçok mahkemeden or-
man davalanna bilirkişi olarak çağnlüm ve bu sabah slayua görduğilrntiz yerleri

çok acı olarak mınükasında gördiin, bi$oğu hakkııda rapor yazdun. Son şünleıde
arsa mafyalan tarafından tehdit ediıdiğim için, arİk biliİtişiıiğe gimiyorum. Bu ka-
da feci durum.

Gördüğiım gecekondulaİdan bifçoğurıa strdum: "Yaptığm gecekondunun ıemeli ne
kadaı? Ne kadaı derinliğine indin?" Genellikle verdikleri cevap: "Bi kanş efendim"
diyorlaı, yani 20 santirnle, 30 santim aIasmda

Karadeniz sahilindeki kaymalan da yakından incelemiş biı kişi olaıak şu kanıdayım
ki, lstarüul'un yaınaçlaının alt hsımIanna hentiz yeıeri kadaİ su inmedl Bu su indi_

ği zaman, İsunbul çe}ıresinde de aynen Doğu Kaıadeniz'deki gibi kaymalaı olacak_
tır. Acı ama, ne yapalım ki gerçek.
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Bir gecekonducu bana şöyle biı ricada bulundu: "Efendim, ben burayı satn aldrm fi_
lancadan; ama, şimdi ne yapyım mahkemeye de verilmişim; ben bu davadan ne va-
ziyette çıkanm?" dedi, "Vallahi, senin bu davayı kazanmarn imk6n yok. Sen ma-
demki bana soruyorsun, acele bu yeri sat, paranı kıırıar" dedim. Ertesi sene geııe ay-
nı yere giuik. Adam kğşıma gğldi, "Ben, geçen sene sizin söylediğiniz söze uydum;

çok zirar gördiim" dedi. "Yeri satınasaydırn, şimü 10 milyona sattraktrm'.

Aıkad§lar, 3 ay kadar önct lstanbul Belediyesi Konferans Salonunda, "İstanbul'un
Geleceğ Ne olacak?" konüılu bif loplatr yapıldı ve bu toplantıda büıiin kalbur iistü
kişler geldiler, konştular. Konuşmacılardan bif tanesi, Boğerçi Üniversiıesinde
bir hocayü, dedi ki: "Biz hocalar, kendimize birer daire yapmak için, üniversitemi_
zin yalonmda bir arsa satn aldık. Projesini yapurük, am inşaat başlayacağınız za-
man, gecekonducular anayı işgal etıiler. Mahkemeye giüik. 3 sene uğaşut. Gece-
kondulan yıkürdıt, yeri t€slim aldık; fakaJ, bDim müıeahhiı kaçğ. Yeni müıeahhit
buıduk, lş uşba*, müteahhidi dövdüler. Yeniden gec4konduıaI yapılü. Yeniden
miıracaat ettit, yıkordık ve bu yaz başı dörduncü defa gecetondulan yıküİdık. He-
pimİ p(ofesör iİıvanına sgbip kişiteriz; arsamıza sahip olup, evimizi yaptramıyo-
ruz."

Şimdi, atadaşlaı, bilhassa, Haldün Özen hariç otmak üzerc diğer iki konuşm&ıya

şu sauyu sormak istiyonım: Son yllarda bir yasa çıkartıldı. orman niteliğini kaybe-
den yerleı, ormandan çıkrtılıyor. Anayasaya aykın olan bu yasa; çünkil, Anayasada
"orman arazisi daralt amaz, özel müIk haline 8etaiıem€z" diyori ama buna rağmen
orman niteliğini kaybeden yerler cmandan ç*aİtıllyor. Bu yasa gereğince, hukuk-

çular ayağ kalkular, dedild ki, "Bu orman arazjsi,IlAzinefin anzisiür. Oıııan iü-
resi, bunun iıstiinde aynen bir kiracı durumundadıı. Madernki, kendisi kiracılıİtan
vngqiyor, aaann t{azineyo devri g€rekir." Bu defa, onnan dava]cı, onlara intil«al

ettiği için Hazine avukadrı ttrafindan akip editmeye bElan&. Fatat, alnndan kaı-
Iolır gibi değil. Mahkemeler karaı vermeke bir hayli sıkrnü çekiyorlıır. 3-4 ay önce,
bana Eyilp Mahkemesinden bilirkişilik için bir daveı geldi. "Aman itle gel" ğyc s-
rğ cttiler. 'Çünkü 8 yldır yerin keşfini yapamıyoruz" dediler. "8 1rldır biliı*işiler
kaçıyor - bende anık kaçıyoum- keşfini yapamıyoruz" dedil€r.

Şimdi, pazartasi günti bu kEsüden dinlediniz. Sayın Bakan dedi ki: "Yeni'bir yasa

çıkartıyoruz. bugüne kadtr ormarıdan çtkartılan yerler lIazineye veriıiyordu. Bun-
dan soııra, tlaziııeye verilmeyecek, kimin eliııde bulunuyorsa ona verilecek.' Aynı
konuşmalr televizyorüda da biİkaç defa Tanm Bakanı ıarafından yapıldı.

Bu kon]§maıardan soffa" bithassa lstanbul çevıesinĞ arazi mafyalan dehşette stlra-
te gcçtiler. Hepsi, köyliıleri sef€rb€r etmiş vaziyetıeler. Ya§a çıküğr zaınaıı, "Elimde
bir yer bulunsun" dilşiinc€siyle, ormandan arazi açıyorlar. İsterseniz, bizler de hep
birlihe açalım. Yasa çıknğ zaman elimizĞ bulunacat. Ve bu fitıe dayanarak İs-
tanbul çevresindeki köy muhıaİlan, adi senetlerle ars:ı saİyorlaf.Par§eltemişler lla-
zinc arazisini, orman arazisini, pa§elleri sağyorlar.
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Acaba sayn pani yöneticileti, konuşmacılan bu konulaİda ne düşılnüyorlaİ? Bu ya-

sa çüacak mı? Çrkarsa, bütün bu facia d9vam eĞc€k d€mcktir. Teşekkiırler.

B§KAN- Teşkkiiı ederim sayın Tokmanoğıu. Sorulan çok kısa sorulmasını rica

ediyorum, ızde sonuçıandrrmak zorundayız. Buyurun efcndim.

PRoF. DR. AHMET AKsoY- Efendim, ben önce sayın Ruşen Keleş'e Sayın Yi-

ğit Gülö&süb ve Sayın Mchmet Gölhanh, Kurulıaymıza kaulöllan, ilgi gösteıidik-

leıi ve böylesine bir katkı sağladıklan için teşek}ü ctsnek istiyorum. Tabii. değerli

meslekıaşmız Doktor Haldun Özen Beye de t€ş€kküİ ediyorum; ama büu ben ay-

nr zamanda onun doğl göİevi olarak göİtıyğum.

İlariıa KadasEo M{ih€ndisleİi odası İsıanbuı Şubesinin hazırladığı dialan s€yl€tıik;

ibretle seyreıik ve İizüntülerimiz çehremize, yiıztımı|ze yansrü. Çok iizlıcü bir du-

rum; ama, bu ltzücü dunrm biJgiinkü ütrum değiı.

Değerli partilerirnizin üst diızey yöneticileri aramızda bulunuyor. Şünu kabul emek
lazım h, bu çarpık geıişme,.bugüniin ya da dırnün değı, çok daha eskileİe uzanan

mazisi olan bir gelişme oluyoı. Bu şkilde bir gelişmenin, sanıyorum nedenlerini

aıaşğrdığımızda, bu do&ulfuda bif miln poliükamızın olmaüğru söylemek, herhal-

de çok yanlış bir noktayı açıklamış olmak oknaz.

Şimdi, .,İlce geceİondulaşma önlenemiyor. Önlenememesinin önemli bir nedenini

ben, bir teknik insan yaklaşımıyla, bu bölgelerdeki nüfusun oy poıansiyeli olrak
görülmesinin önemti bif faktör olduğunu dt§ünüyoİünn. Bu durum önlenmeü. Yani
gecekondu bölgeleıi, önc€ durdunılmalı, gelişmeleri durdurulmalı, sonra ü slah e-

dilıneli, düzelülmeli. Bu nasıI olacaktıı?

Yine, kişisel görilşüme göre, üç fonksiyonun yerine getirilmesi gerekir. Bunlardan

birisi, milll bir poliüka izlemek, yani öyle bir poliüka ki, paüleri bağlamasın ve

millene ma! olmuş otsun. Sayın Keleş, "tlalk sahip çikmazsa, bu tilr golişmel9ri ön-

ıemek miıInktİı de§ıdiı" dedi. Halk nedit? Herlulde, burada bireysel karşı duruş

kasıedirm€di. tIalk, ancak örgüılefiyle bu ıtts çarpıkııklara önlem aramaya çalışı.

Öıgüıler nedh?.. Önce fahri çalışaıı, çevrcyı korumaya yöneıik amaçlan oıan der-

neİlerdh sonra, mesıck odalandır, meslek kuıuluşlandıı,i daha sonıa ve daha eıkin
olara& siyasi parıilerdir. Demck ki, siyasi paniler, keııdilerini halk olarat görlip, bir
milü poliıika otuşnırma yolunu bulmalıdıı. Şahsen başka ttırllt biİ çöziımü olanakıı
görmüyğum.

sonra kaynak yaratrlmalıdır. Saym Gtilöksiız, arsalafda oluşan ıandardan pay aluıa-

rak, bazı önlemlerin gerçekleşbiteceğini söylcdiler. Ben yine Eknik bir insan ola-

ralç böylesine kapsamlı bir problemin bu kaynakla halledilebileceğini dllştlrıemiyo-

rum. Binaenaleyeh, başka bir kaynak bulmak lazım.

sonra, her şeyden önce, milİ biı poliıika idenmelidiı dedik. Bu nasıı oIacaktıı? sa-

286



2,87

ym paİti idarecelerimiz, bu hususta da ayünlık getirirlerse, bu kaıuyu nasıl dü$in-
dilklerini açıklıkla ifade ederlerse, Eşekkiİ€derim, Saygılanmla.

BAKAN- Teş, r ederim. Tapu ve Kadastro Sayın Geİıel Müdiirü tlalim Çoıtalı,
buyurun efendim.

HALİM ÇORBALI (Tapu ve Kadastro GeDeı Müdürü)- l958'den itibaren biı
uzrıan olarak çal§an bir kişiyim bu imar mevzuaıı konusunda, onun için maziyi de
biraz değerlendirebiliyorum.

A*adaşlar, gecekondu savaşı, <laha doğrusu çirkin yapılaşma savaşı devam eıİneL-
tedir. bu, bana g&e hüHimet poliıikalanyla değil, doğrudan doğruya devlet poliıika-
sıyla, yani diğer bir tabide milli bir politikayla ge4€kleştirilmesi lazım gelt. Bu ko-
nuyu böyle youmtamakta bence zaruİet Vaf.

Size iki &nek sunayrm. Birisi, YANSEN, planını hazırlamş, biiyOk Aıasİİkb sun-

muş ve bh de suaue beraber, demiş ki, "§ayın Atattıİ*, bunu siz uygulayabiıecek
misiniz?". Tabii Atattıİk o tarihte bu söze çok kumış, kendisine böyle biı sual sorul-
duğundan dolayı; ama, öıtırniırrden sonra işte Ankarahm iman malum.

Viyana ya mesleki bir seyahat sırasmda indirildik, dön Ene yeıninli mimaı mühen-
dis vü, doğrudan doğuya Cumhuöaşkanlığma bağı, onlann vizesi olmadan Viya-
na'ü bir çivi dahi çahlmıyor. Yani, olay böyle kademelere kadaı yııkseln§ bir ko-
nu. Tabii bunu diinya çapinda ifade edebiliİiz. Nitekim, Ankara'da bir ara böyle biı
özel kuruluş vardı.

Bana göre, gecekondunun önlenmesi için özel bir kolluk kuwetine veya diğer bir ta-

bir yahut da o ıabirin içinde, biı yapı polisiııe ihtiyaç vardır. Eğer, yasalarm başnya
ulaşması isıeniyors4 bu gecekondu yapunmı mudaka bir kuwet yoluyla önlemek
lazım gelk.

sözıerimin başında söyıemiştim, gecekondu savaş var; daha doğnsu çiıtin yaprlaş-

ma, gayrimeşu yapıIaşma savaşı var. Balan bunun altını çizerek söylüyorum, bir sa-

vaş önlemek mecbıııiyetindeyiz.

İsviçre'de bir Amerikalı, Cenewe'de bit bina yapıyor. Sundurmasını uzatryor. Bele-
diye ihar ediyor, "Bunu dltzeltin" diyoç cevo yok. Sonra bif daha ihtar ediyor ve
yine diizeltmiyoı lsviçre de Amerikalrnın oturma hakkı elinden alınıyor.Yani, so-
nundaki icraat, bu yaşlrca adamı İsviçre den atıyorlar.

Bu yapılaşma konusu sadece Tıi*iye de sofun değiı, diınyada büyiık sğun. Bugiın
en gelişm§ şhirlerc bakıyoruz, yanlannda gecekondu var. Bu son seyahatimde iki
üç ömek vaI. Birisi Bombay'da. o zaman bizim gec€kondulan ıebrik eıİnek lazrm;

çiinktt, orada evler teneke idi. Hon Kong gibi bt yerde, biliyonunuz, 70-80 kaü bi-
nalar var, biraz ilerisine gittiğiniz zaman b{lyük bir gecekondu ve işin ilgiıç arafı
denize de sadoış gecekondu, yani yerleşim yoi bulamayanlar denizde oturuyorla.

Çok ilginç, Kahire de 8-10 katlı binalann üstünde gecekondu var. Orası sıcak oldu-

ğu için, gecekonduyu 8-10 kaü binanın üstüne yapmışlar. Buerns Airesle gecekon-



dutan yimak isiyoraskeri idare; fakat, yerine daha çiıkin biı gecekondu gelm§ ay-

nı yerde ve aynı şkilde.

Demek ki, dihıyada bu olay devam ediyor. Dotaysıyla, b'unu hatikaten bir savaş o-

larak d$ilnmek lazırn ve tedbiri de öyle almak lazım,

Tabii bizim Tiirkiye deki ünekleıe bakarsalr, Ulr lıissell sağşltr vaıü. Bir ara ciddi
yryı|aşmayı teşvik eden yasal tedbirler alınü; ama, nibn Edbir alındığmı pek zan,

neımiyorum.

Daha ilavelerimiz vardç am4 onlaı şy oluyor. Sad€ce bir "KIOKS" diye bir keli-

me üİeüik. Bunlar, muayyen mevzuatrn baş harfleridir. IdoKs, KamulaşErn4 i-

maİ, ormü, kadasEo ve srr aranhnndaki mevzuaEn baş kelimplerini ataralÇ "Kİ-

oKS" diye bir kelime tirettik. Bu, doğrudan doğruya mevzuan içef,gn ve müıkiyet

hakhnm özline ıaallü eden hususlrdır. Bu yasalar, iyi ellerde uygulanüğ takdir-

de, geıçekten gecekondulan önleyici ve normal yapılaşrıaya döııen hizmetler v€rile-

bilir. Dikkat edefseniz, size, mevzuatı değişirmekrcn ziyade o mevzualın iyi ş€kildc
uygulanmasıni arz eEneye ça!ışyorum.

Bu arada ormanlara ilgiü konuya da -biraz cevap olacak ama, kusura bakmİyn- bi-
liyorsunız, Anayasanın 169 i,rcu 179 rri maddeleıi 31.12.ı98l taİihinden ewel ya-

pılaşma olmuşsa ormanlar içinde, bu <ta bilim ve teknft baIğmmdan Orman İdaıesi

urafından belilenmi§se, yani artt orası orman nitoliğini kaybetnişe bilim ve ok-
nik ba|sımınıhn; bunlaİ da yerleşme alanlan cbğurmuşsa, o taktirde verilebilir şk-
linde biı hükiim vardır. Bugüıkü yasa da ayru şekilde o maddeye istinaden hazırlan-

mış ve Meclis glhdemindedir. Bu konuda da siyasi paniıerde birleşme olduğunu da

size arz eğnek isıerim ıeşekkiır ed€rim

BAŞKAN- Teşekk{ıİ ederiz. Buyuıun efendim, çok kısa olsun lüden.

A.YÜKSEL AKIN- Efendim, her şyin başmda in§an unsuİu var. Gecekonducu,

kanunu kuralr dinlemiyor, ama bu kanunu kııralı dinlemeyeni de, yine fiilaı kanun

ve kurallrla görevleııdiıilmiş kişiler var. Ben bir şyi arz edeyim: 'Gecekondutla o,

.üJracak kişiyi bıiursanız, gecekonduyu ü t rılemeniz mümkün değil'. Bu, estiden

b€ri §öylenerı bir §ozdiır. Ancak, 8ec€konducu ile gecekondu yrymayı önleyecek gE-

revlilerin bir sorumluluğu vaı. Burada acaba bu -affınıza sığnarak §öylüyorum, çiı-
kin ilişkiyi de önleyecek hangi politikayı uygularsanz uygulaym, bımlcı, tÜ yasak,

lan önteyec€k kişiteri, "Görevliterin acaba biİ ihmali var mı?" diyiı her zaman için

aklıma akılır. Saym Geneı Müdürttrnlin de belirriği gibi yapı polisi veya rsa polisi,

adına ne d€İseniz deyiniz, bütün korıuşmacılara " Bu görevlilerle, çok rijit tedbirler

aımak suretiyıe önıenmesi en aZ miıİnkiln mü?' diye sorum olacak.

BAŞKAN- Peti, ıeşkkİh ederim. Buyuıun Sayn Köktihk-

DoÇ. DR. ERoL KÖrrÜnx- rşekkıh ed€rim. Ben de çok kısa dile getiİ€ceğim
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Buraü siyasi parti temsilcilğinin bu Kuruııayda konuşuyor olmalannın, çağnlı oı-
malannrn bir amacı var, bu aınaç doğulüısunda da kuşkusuz kendilirinden bekled!
ğimiz bazı mesajlaı da vaİ. Keşke iklidar patsinin ye&iüsi dc burada olabilseydi.

Kentleşme sorunlan, anrk siyasi kaygılarla poliıakalar üretilmesi gereken alanlar ol-
maktan çoklan çıkmış durumda. Yani, ülkede demokrasi sorunu ne ise, kendeşme
sorunu da o önemdedir, buna inanıyorum. Bu anlamda da siyasi pani yeıkililerinden
özelllkle şu anda konuşmacı olarak bulunan iki yetkilinin siyasi panisi, demokrasi
konusunda biı deklaıasyon yayınlaşmışlardı; acab4 böylesine bt deklarasyon kena
leşme konusunda da gerçekleşcek mi? Yani, siyasi panilerimiz gelecekte, diyelim
iki gecekondu alanlannda ya da kenıleşme konutarmda salt oy kaygılanyla poütika
ilrelınemeyi, bir deklarasyonla bif cenülmenlik anlaşmasıyla kabul edecekler midir?
Bunu açıkçası ben, kendilerinden, yaşanabiliı kentlerde yaşamak istediğim için bek_

liyorum, böyıesine bir ileüyi burada almak isterim.

Bir diğer önemli nokta cia, kendeşme gibi aslında tercihler açısından siyasi, ancak
uygulamalaı açısmdan tehıik bir koİıuda bazı olaylann Meclisıe ıart§rlması srrasın-

da da bir mutabakatın, bir uzlaşmanm yaşanması geıekiyor ve çok iyi niyetli teknok-
ratlanmız olduğuna inanıyorum; ancak, bunların hazırladığ projlerin Parlementoda
kabul edilmemesi gibi sonuçlar vaı. Tabii bizim teknokratlarımıza da bu anlamda
bazı görevleı düşmüyor değil. Fakaı, buıada şunu ,orgu6mak istiyorum, lsviçre'de
yaşdığım bir ömeği; biz de ıcknokraıIaf olarak, kendimize yönelü olarak konuşu-
yorum; ürettiğimiz projelerin, sonuna kadar Parlementodan geçmesi için miicadele
etmcyi de öğrenmeliyiz. Orada bir Gencl Müdür, hazırladıklan bir pğenin son aş-
malannda idi, kendilerine sormuşom, ya Parlemento kabul etmczse bu projenizi di-
ye; "Hemen istifa edcrim" dedi. "Biz ıelxıokratıar olaİak bunca mücadcle edeceğiz,
bir şeyi, tetnik bir konulrı olgunlaştıracağrz ve Parlemento kabul etrneyecek; bura-
dan çeker giderim" demişti ve Parlemenıomuzun da şu andaki yapısının, labii bu an-

lamda claha uygun bir yapıya gelmesi, leknokaıIardan gelecek böylesine önerileri
kabul edilecek biı olgunluğa ulaşması da bir diğer ciddi betlentimizdir. Teşekkiir c-
deriın.

BAŞKAN_ Buyurun efendim.

PROF. HÜSEYİN ERKAN- Efendim, ben, Sayın Kök.iİk'ün -farklr- mesajtanna
bir ekleme yapmak istiyor. Biz de kendilerine birtakım iletiler yapmak durumunda-
yz, özellikle uzınanlık alanlaramzla ilgili olarak; bu düşiince içerisinde bazı şeyler
söy|emeyi ben de istedim.

Bir defa, efendim, tanm topraklan konusunda daha örıce pani yöneücilerimiz göriiş-
lerini açıklamadılar. Sayın BEkan bir açıkl* getirdi; ama, ben özellikle tanm top-
raklan açısından paıi yöneıicilerinin yakıaşımı nedir; öğİenmeyi arzu ediyorum. Ö-
özellikle dünkü konuşma srrasında duyduk; Sayın Hocamız ve şimdi pani yöneücisi
Sayın Tansu Çiller, "Yakın bir gelecekte, Türkiye onadoğuhun iirün amban ola-
cak. Böyle bir işlev üstlcnmek, böyl€ bir göreY üstıenmck durumunda kalacak, buna
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iyi hazrlanmü" dedi. Böyle oıunca, lanm topraklanmızn çok daha iyi kullanılma-

sı, ya da çok daha korunması çaba$ içerisinde olmamız gerekiyor. Bu açıda4 özel-

tikle pani yöneteücilerine, ben hem bir ileıide bulunmak, hem de aynı zamanü on,

lann girriışlerini Ve biİaz daha Pkiştirerek görüşlerini tespit etİneıerine katkıda bu-

lunmak istiyorum.

Efendim, bununla beraber, Ttlıkiye çapında belki bir arazi kııllanırn planlaması dü-

şünülmelidir diye de düşünlıyorum.

İ<inci bir konu, Şereiıye Vergi diye Sayın Başkan belirtmişlerdi. Aslında bunların

temelinde yataiı bir başka konu otmalı, Bau ülkelerinde göriiyoruz, değğleme hari-

taları yapıyolar. Özellikle belki kadasto, değerleme §levini, değ€rıeme göİevini

üstlenebilirse, planlama ve plan uygulaıiıa açısından belki çok daha kolaylıHara, bu-
günkii 18 uygulamalannda karşlaşılan sorunlann da belki daha aül çözİlmiirie ula-

şbiliriz diye düşünüyorum. Acaba, bu konularü paniıerin bir politikası var mu öğ-
ıenneyi isüyorum.

Bk de üçüncü bir nokla olarak, mesleğimiz açısından özellik]e Halduı Özen aı*ada-

şım vurgulattı; sağtıklı bir kent yoneüminin temelinde gayet tabii kenı bilgi sisıemi
olmalı; bazını, alıltğını, temelini harita kadast o verilerinin oluşturduğu bir bilgi sis-
temi olmalı. Yeni yeni biz bu konulara giriyonz; ama, bir ileti kabul esinler sayın
yörıeticilerimiz, Mylesine te}mit imkinlaı var. Bu imknnlar için belki katkılaı veya

Programıar diizenleme, yani oluşfuİma pmgraınlan açısından benim kendilerirr bir
iletim diye kabul etsinler. Trykkilr ederim.

BAŞKAN- Teşekkiir ederim. Buyurun efendim

NAİL GiJLER- Ben, genelde sorumu Sayın Gülöksiizb yönelımek isüyorum.

Kentlerde aısa iirctimi, gecekondulaşma ve yapılaşma özelikle büyilk kenderde bü-
yük bir sonın haline geIdi. Şimdi, sivil toplum örgüderi olarak, ygıel yöneümler ola-

rak, kamu kurumlan olarak gerçekten görevleri yerine geıirmekte büyük zorluklaı

çekiliyor.

İsıanbuı ömeğine balolüğıncta, 1980-1984 yıllan, yani askeri dönemin işba§mda ol-
duğu yıllarda, yapılaşma gecekondulaşma yok. 1984 yıtmda, 298l sayıh Yasanın
gkmasyla birlikte, özettikle lstanbul'da, gecekondutaşma, arıı kaçat yapılaşma son

hzla başladı ve devam ediyor.

Özertkb 2981 ve 3290 saydann Yasaların belli çerçevesi var. Sonmlar da vaf,. Bu
yasalan yerel yön€ümler uygulasalar bile karşılaıın<la belli sorunlan görUyorlar. Öı-
neğin, Hazine arazilerinin belediyelere devıedilmemesi, yani 775 sayılı Yasanuı 3

üncü maddesi siınıyorum, Tapu Sicil Müdüliı&lerince belediyelerin talepleri geri

çewiliyor. Bu nedenle, belediyeleı özellikle lstanbul'daki biİçok belediye s*!nğ ya-

şıyor.

Şimdi, aynca ıslah imar planlan,298l sayılı Yasa sonucu ıslah imaı planı yapıyor
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belediyeler. Yiır, bııradaki oluşn Maliye Hazinesi, Valıf arazileri ve özel idareye
bağlı araziler iizeıindeki gecekondu sahiplerine tapulan verilemiyor. Belediyeler, sa-
dece kendi paıselleri ilzerindeki yapı sahiplerine ıapulannı veriyorlar.. Yine bu ıslah
imar plarüannuı uygulanması sağlanamıyor. Bunun yanı sıra, şimdi çılan bu iki Ge-
cekondu Kanunu ve İnar Affı Kanunlan, aslmda gecekonducunun belli sorunlannı
çözmeye yetmiyoç biıbiriyle çelişkili birçok maddesi vaı, hatiyle de gecekonducu
yine çözümü ba§langıçıa olduğu gibi, kaÇak yapılaşmada buluyor. Bunun için de ya_
pı polisi önerisi var. Bugün belediyelerde zabıta kuwetleri var; am4 önğemiyo.
Yani,. eğer uygıılayrcılar, yasanın belli maddelerini gerçekten iyi niyetli olarat uy-
gulamaya koyınuş olsalar, ben inanyorum ki, polisiye ledbirlere gerek kalmayacak.
Yani, yapıIaşma düzenli şekilde saganacak. Onun için, Sosyaldemotrat Halkçı Par-
ti, bugiin ytlzie 80 dolaynda yercl yönetimlerde itıidaı. Sizin, 298l sayılı Yasayı
uygulama nokasmda belediyeleriniz farth uygulamalan var. Bir bütiinltik sağlama-
yı dttşünüyor musunuz? Ömeğin İstanbul'da 19 ilçede ayn ayn uygulama var. Aısa
üreıimi konusurda, konut ltreıimi konusurıda farklı uygulamalar var. Büyükşhir
Belediyesi bünyesindeki Mesken ve Gecekondu lşleri Müdiirlüğü, 775 sayılı Yasaya
gör€ kunrlmuş oIan müdiirlltk, aııl dunrmda tutuluyor, işlevlerini yerine geıirmiyor.
Yani, sizin parti pıogrammız doğrulutusunda bu kuİumlan işler hale geı.irmenizi na-
sıl değerlendiriyorsunuzi onu öğenmek istiyorum.

ikincisi de, konut iıİetimi konusunda biıçök oplantıIarda dile geıiriliyor; Avnıpa'da
büyük ölçüde kiıalık konuüann yak|aşık yüzde 40, 50 veya 60 dolayında olah bö-
lttrnleri belediyelerin elinde. Bu8tın büyiik şhirlerde bu projeler var mı? Yani, aıtık
kira sorununu çözebilecek ve afn bu sorunu çözdüğ{ıni]z zaIr.an geceİondu sonınu-
nu b€lli bir ölçlide deneılemenİz de milmkiin olacakııı sanıyorum. Bu konuda büyiik
şehiılerde, ğzellikle siz ye[El yönelimden sorumlu bir Genel Başkan Yaıdımcısı ol_
duğunuz için, bir projeniz vğ mı, büyiık şhirlerde biİ birtikteıik sağlayacak mısı-
nn? Çilnktl, faıtlı uygulamalar var.

Bir de, ş olay var: Sayın Hocam belirtıilen orman alanlannda -bugitn yoğun bir şe-
kilde lsanbul'da birçok ilçe beledilyesinin srunu_ yapılaşma vaı. Orman alanlann-
dan tamamen çıkm§ duıumda. İmar Affı Yasası da bu işi çöziiınleyemiyor, 775 de
çözümleyemiyor, 3194 de çözümleyemiyor. Ben, sayuı pani temsilcilerinden şu öğ-
ıenmek istiyorum: Yani, siz giuikçe daralan, yağmalanan bu topraHann aııık şekit-
|eri beürlendi, yani belediye, llazine parselleri ve orman alanlan yağmalanıyor. Bu-
nu önleyici tedbirleıiniz nelet? Hangi projelğri siz halkın (hüne neler sunacaksııız
ve neler bekliyorsımuz bunlaıdan; bunlann yanıtlannı öğenmek istiyorum. Teşk-
ktlı ederim.

BAŞKAIıı: Teşkkür ederim. Efendim, l2.00de bütiin toplantıyı sonuçlandrmak
gerekiıten, l2.m'de sonılan bile biüreınedik lzin verirseniz,.arkadaşlanmıza söz
hakkı tamyayım., beş on dakika içeri§inde onlal sorulara yanıttannı öz€tıesinler. Bu-
yunırı sann Güıöksüz.
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YİĞİT GÜLÖKsÜz- reşe*ıır eoerim Sayın Başkan.

Ben, ikinci biİ fur konuşma, olacak, ondan sonra sorulara açacaksınız zannediyor-

dum, o yüzden l0 dakikaya herhalde sığdırmaya çalışacağm gerıe, de; falrat, sorula,

n cevaplandırrcağım bana darnük olanlan. Fakat, ba iki pyi hiç olrnazsa Lısrca söy-

lemeliyim.

Biz, önümüZdeki yıııaı ıçinde gerçekıen bu konularla ilgili sadece yüzeasel, işte

bunlaı çirkindfu, yahut bunlaı dıırsun... 1948 den beri benim bildiğimz l l kere af ya-

sası ç*anldı. Bu şu demek Her bir yasa, şimdiye kadaıkileri affediyonrz, ama bıın-

dan sonra bu iş diizelecek, bundan sonra yapılmayrcak, son defa affediyoruz...

40 yıldıı 11 kerc af yapılü ve bu gidişle 40 yıl daha böyle gider. Onun için, buıada

gerçekten bu ihtiyacı karşılamat zorunüyz. Öyle biı üdyaç varsa, bu yapılacakıır.

Bunu ne merkezi yt netime verseniz önler, ıo şı ne bu; byıe bir ihdyaç ve. Tıırki-
ye ekonomisinde ne değişıi de bu ihüyaç kalkğ? Ne değişıi?.. Geliı farklılıtlan gi-

defek afiyor. Alt geıir gruplrınuı, aıı orta gelir gruplarırnn, haııa orta geliİ gruplrı-
nın konut edinebilmesine imkln var mı? 40-50 milyon lira, eıı miitevazi bi koop€ra-

tife girseniz, 36 ay siire ile ay<la l milyon üra, baa ıylaı ü2 milyon lira tldemek

zorunda değil miyiz? Hepimiz yaşycuz bunu. Peki, bunu tldeyemecek duumda o,

lantann durumu ııe olacak? Bu ihdyacı kaşılaınak zorundayz, Bu, bir görsel mese-

ıe değildİ, Tiırkiye de her karara her insan gittikçe daha fada kanşcak. Bu kağlırn-

cı demotrasi, çoğuıcu demotrasi; bunlar oıacakff. Belediyelerin polisiye tedbk kuı-

lanma§yla çözülemez,

Çözmek konusunda bizim t€loik çabşmalanmz var. Meseta Ankra'da belirli bir ar-

sa arz ettik; 15 bin konutluk arsa... Bcn bunu biraz uzun anlağnak istiyordum; fakat,

şimdi klsa kesme zorundayım Elvan Köyde, 775 sayılı Yasaya göre 7 bin 300 kmut-
lıık.arsa üreüik Altyapısı inşaa edilmiş duıuında. l08 milyaı liralık yaunm vr ve

burada 775 sayıl! Yasa gercğince 1 milyon lira peşin ll ay ödeınesiz, ondan sonra 9

yıl ayda 100 bin lira ö&me ile -ki bu iki irç serı€ sonra hiç mertebesine inecektir- 8r-

sa veriyoruz. Bu, mafyanın lstanbı 'da saüğı fiyağn dirrtt€ biridiİ, aİsa olarak, Ya-
ni, başkasının arazisini altyapısz olaraı(, yasa üşı olrak ürt misli fiyaıa satıyor.

Ankara'da bunu böyle yapıyoruz. Şimdi Ankaıa'ü mafya oluşmuyor. Niye olşmu-
yor? Çünkü, bu imkin var.

Aync4 Karapiırçek ile ilgili olarak biı şyimiz vaı. Kaİapürçokte yapuğımız gece-

konduculara tarn arıtamıyla kendi yaptıklan gibi, altayapı yapılı olarak aİsayı veİi-

yon z, altlyapısı vaıi arsalar vaı imarlı. lnşaatını biüdiğ zaman da kendisi yapabi-

lir, yaptınlabilir, proje var. Şu anda böyle l0l0 ane paselimiz var. lıkabaharda'da

bununla ilgili işıere başlayacağz. 660 tane de kiralık koüıü Yaf. Her projemizdo be-

lineceğiz.

Bizim ilke olarak Sosyaldemotıaı Halkçı Parti olarak biz şunlan şy yapıyoruz; bu

projeler, onun deneysel vğ öncü projeleridir. Biı keıe, kenüeşmeyi mut|ata ucuzlat-
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malıyz; çünko; bü tıütün parayı altyapıya veya kenı.lere h.ırcayzmayz. Bizim, sana-
yileşmek gibi çok bmeı bİ hedefimiz vaİ. sanayileşme ile kentıeşme arasında kay-
naklan böıüşıiiİmek durumunc|ayz. o yüzden, kentleşmeyi mutlaka ucuzlatİnak zo-
rundayz. Bunun bir bileşni a.sadıı, bir bileşni altrapıdtı, bir bileşeni yapı olarak
konumu veya sanayi alanınüysa sanayi yapılandır. Buı aıra ilgili olarak yaraücı,
buluşu önemli çalışmalar yapmak zorundayz. Öniimüzdcki yüar için, herkesin bu-
na kafa yorması lazım. Sizin Meslek o<tanız da, bizim Mşlek odamız ü bu yönde,
gerçekten büyük bir atılımı gerçdeşıirmek zomııcadır. Kentleşme maliyetini dü-
şunmeden, gecekondu ve imarıı kesim ğbi iki kesimin biitiinleştirilrnesi, entegras-
yonu, teke indiıilmesi mümhin değil.

Çok aç* olaıat şunu söyleyeyim: Orman içine girmeh bilmem ne yapmak... Gayet
tabii, yasa üşı bir çabayı öVüyor veya engellenemez demiyorum; ama, belediyeıeri-
miz mesela lsanbul'da isİiyorlar; merkezin, yönetimin göreüdir, yani onunla ilgili,
güvenlik güçleri onlan bağlrdır ve onlaı gidiyorlaı ve geri geliyorlar. Bir mücadele-
yi görc dahi almıyorlar veya o şeiilde kendi haline buaküyorlar. Neden olduğunu
tam olarak araşnrmış ve burada açıklayacak duıumda değlim; ama, belediyenin bu-
rada yapacağı bunu bildiımektir ve kollü kuwelleıinin de, güvenük güçlerinin de
bununla ilgili işlemi yapması gerckiya. Ya;xnıyoısa belediye, yani zabra gücünü
bir giıvenlik gücü gibi kullanamaz.

Şimdi bizim birkaç ilkemiz vaı: Biı ıanesi. biz kenü§meden mutlaka kenılileşmeye
dönmek. Artık, yani bunun ka.liıatif tarafina dı dikkat etmek, yani sadece bir nüfus
yğnı değil; ama, Gada yaratlcı bittiin düştlncelerin gel§ıiğ, herkesin kendi çağnı
gerçekten yaşüğ biı eğitim alanı, bir eğüm mekanr -heı boyunıyla, çok hsa ola-
rak söylllyorum, anlaşılacağını umarak- ama kentleşmeden kentlileşmeye gwme za-
manı gelmiştiİ. Bununla ilgili her şeyi yapmak gerekir. Bunun içinde alt kiiltfuıerin
mozayiğinin oıuşfuruImast da vaİd.ır, onıann yaşa[lnası; ama, onunu iizerinde de
bü metropoıiten biiytik şhir, bir ewensel kültürtın de geliştirilınesi gerekir. Bunun
için de, ıabii bu gecekorıdu ve diğer alanlaf, bunlann entegrasyonu falan da, bunun
içirr giriyor.

Şimdi, bütıin bunlar nasıl yapılabilir? Bütiin bunlar, gerçekten değiştiİmekle olacak
gibi görtinmoyor. Gerçekıen önemli bir iş. Yeni bir imaİ diizfni espirisi içinde ve
düşüntln, belediye şu anda siyasal giind€mde, Belediye Yasasmrn değişmesi var, İ-
mar Yasasnın değişınesi va, Çevre Yasası gündemde, çewe ile ilgili konutar hasas
bir şyde. Merkezi yönetimle, yereı yönetim ilişkileri giindemde. Bütiin bunıann te-
ker leker yasa değ\iklikleri halinde geürilmesi yerine, gerçekten bir çerçeve yasa
koyup, bu çelçeve yasanın içinde bazı yasatan yeniden hsaılamat daha doğu olur
diye doşıinüyoruz.

Şimdi, bizim için çİrzıım demek -hangi konurla oluısa, olsun- ıoPıumun her ke§mi
için çöztlİn değina. onun için, burada önumüzdeki dönem içinde her soruyu soraı-
ken, bu kim için çözümdtİİ, kimler için çöziim değildt. Muthka alt gruplan, alt kül-
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iiirleri, yeni gelenlere, bunlann şeke uyum sonmlannı daima içinde bulundııran çö-
zümlere iıibaI eEııeye devam edeceğiz.

Ben tabİ, bu merkezi düzeyde bu sorunlann tam anlamıyıa sahipsidiği konu§una ta-

mamen katılıyorum. Daha önceleri merkezi düzeyde bir sahipli bakanlık yaıdı, yasa

vardu fakat fon yoktu, kaynak yokfu. Şimdi, kaynak, fon yönetimi kuİuldu. İyi, köıü
bir yasa var. Bu sefer merkezi dlizeyde sahiplik ortadan kaldırıldı, Biz Kendeşme ve

Konut Bakanlığ olarak bir bakanlığı, iktidara geldiğimiz zaman kıırııayı açıkladık,
taahhüt enik. Bu bütitn boyuılanyla, şu bütiin konuştı.ığumuz meseleleri içine alacak
bir alanür. Merkezi dtizeyde böyle bir organın olması, yerel yeıkiıerin toplanması

anlamını ıa§ımaz. Mertezde yapılacak işler raı, yerel dilzeyde yapılrcak işler vaı.

Aratannda anlamlı bir iş böltimü ve bu anlamlı iş böl0mürıe dayü biı güç bötumtı

oluştuİmak gerekiİ ve şunu söyleyeyim: Bunlaİ büyük işler. Merkezi yörıetim ve ye-

rel yönetimler arasınü ciddi bir işbirliği olrnadan çözülecek işleı de değil. Heı ikisi
nin de yapacağı işler vaı ama, şimdi yapılan İıeda? Yani, ben bu konularda çok faz-
la şy yapmıyorum; çiinkii, sayın İktidaı Panisi ıemsilci§i burada olsaydı, başka şy-
ler de söyleyecekük. Ama şunu söyleyelim. Mertezi y(hetim şu anü ne yapıyoı?

Merkezi yönetim, merkezi yönetimin yapacağı işIeri yabmıyor; belediyğlğrin yapa-

cağı §lere el auyor. Heıtesin kendi işini yaprnası halinde abii, çok daha başrılı o-

lur diye düşünüyorum.

Burada hcm kaynak, hem fon, ki biz ona kentsol geüşme fonu olarak, bizim pani ö-
nerisinde, toplu konut fonu değildif. kenbel geüşme fonudu ve içine pek çok kenrle

ilgili bışka gelişme meselelerini de kaynaklandırma yapmaktadrr. kensel gelişıne

fonu, yasa ve mertezi diizeydeki sahipliliğin sağlanması koşuluyla iyi biı başlangç
oIabilir.

Bu konuda merkezi yöneümin yerel yönetimlere -yani, eğİenceli bir hiloyedir- ak-
tardığı yetkileri, ıabii aeker ıeker geri a|dı. 247 sayılı Kanun Hilkmünde Kafama-
meyle ile merkezi yönetim belediyelere yelki deweunişti. Ondan, zannediyorum 2
ay yahut 3 ay sonra 250 sayılı Kanun Hiikmiınde Karamame ile deu€tüılerinin be-

lirli bir k§ınuıa klsıt getirdi ve 2 veya 3 sene için bunlar gene meıkezi yönetimindiı
dedi, Aİkasından bu iki (anun Hiikmünde Karamameyi yasa haline getiren yasayla

bu siaeyi 5 yıla çıkardı. Aİkasından 429 sayılr Kanun Hiitmğnde Karamameyle,

bunu 2000 yüına kadar uzlıü. Tabii, Arıayasa Mahkemesi iptal eni başka; ama, bu
merkezdeki yeıkilerin belediylere devrinde, şu andaki Hüklimetin ne kadar, ne dü-

rcyde samimi olduğunun bir göstergesidiİ. Belediyeleı, seçimle başkaıannın eıine
ge§tikten sonra, bütün yetkiIeri allp ıckrar mcrkezi yöneümin eıinde ıopıama.

Yeni İmar Yasasıyla ilgili değişiklik önerilerine de karşıyz. Yani, kendisi bu sorunu

çözemediği zaman onun yüzeysel bir analizi veya algılaması sonucu yetkileri alıp
başka yere aklamakla falan olmaz. Bu şekildc beledıyeler de gelişmez, oradaki ka-
pasiteler de geüşmez. Aynca da, Tiiİkiye'nin aİtık bugünku demokratikleşne düze-
yinde, merkezi yönetimde bunlan ko|ay kolay uygulayamaz. Elinde yeüi oluİ, o et-

kiyi uygulayaınaz. Heı yasayı uygulayabiliyor mu?
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Eryaman'ü biz, ona, orta üst geliı grubu için farkl pıogramlaıla piyasaya 7l0O une
asa ç*aıdık. Çiinkü, loplumun her kesiminin ihtiyrı var ve herkesin tabü, fa*lı
şeylğle. Mesela, buradaki fiyaılar, arsa fiyan oıarak attyap ı, bu da altyapılıdJİ..Kişi
başına 26 meğ€kare yeşil alan, yani bunlar çevre ile ilgiü bir özelliğ de olan, yani,
toplu konuüarda bir adım daha farklı biı uygulamad[ ve değişik tneme programlan
var. Konut başına arsa fiyatlan 6 milyon ile 20 milyon aıasmda değişiyor. Bununla
şunu söylemek istiyorum: Yaİıi, bu konuda piyasaya bunldı sunmak zorundasınz,
ki bunlan sunmadığrnv zaman, bidlerine "Sen orada yapma, burada yapma'' diye-
miyorsunuz; ama, bunları yaptıkıan sonra gidip gecekonduyu önleme imk6ıu vardır.
Mesela, şimdi gecckondu yapmak veya bunun için bir gecekondu arsası almak için
piyasaya ç*an bir insanın cebinde 2 milyon lira olması gerekli. 2 milyon lira verme-
den başlayamıyor. Biz diyoruz ki, "Gelin bura& 1 milyona, altyapısı otan, inşa edil-
miş altyapısı olan -yani proje değ.il inşaaıa enesi galn baştayabileceğ bir alanı veri-
yoruz. Şimdi bununla orada polis bulundurabilirsiniz ve duıdurabilirsiniz; çiınkü,
böyle bir imknnuıız vaı. Biz bunu deneysel olarak geüriyoruz. Mesela, Anka"a'da
ınafya oluşmuyor, İstanbul'da oıuşuyor. Şimdi ne yapıyonz? lsıanbuı'a 7 ıane bcn_
zer alanü çeşiüi, şu söylediğmiz çeşiüilikte, ıoplumun her kesimine hitap eden, her
kesimin tldeme imkinlanyla uyumlu ve Tiirkiye'nin ekonomisiyle uyumlu bir şekil_
de toplu konuı projeleri İstanbul için de geliştiriyoruz.

Bir de bu Dikmen Vadisi hojesinden bahsedeyim. Bu, gerçekten bif şehir içi yeni_
leştiımedir ve burada yaratılan rantla hem içinde otDran 2000 gecekonducuya konuı
sağlanmaktadrr ve arkasından da 100 hekarlıt, yani Seğmenler Parkını bilirisizin, o-
nun 25 kaü kadar biı yeşil aıan, içinde götleriyle vesafucsiyle, bir tetnoloji ve kiilıür
paİkı oluşturuluyor,6 kilometrelik biı vadidir ve yeni şehıe striı}İiir veren bir şey.
Bununla ilgili olarak da, aşağı yukan 200 milyar lira kadar ü para, yani paıanm kat_
ması bekleniyor. Bununla da, sosyal ve külıürel tcsislcrin yapılması ptanlanıyor.

Bir iki sauya cevap vermek isüyorum. Bir anesi, bu kiıalık konut iietimi, bunlaıla
ilgili olarak çeşitli belediyelerimizde zdngin bif deneyim birikimi vaı. Belki, bunlar
kitap haline getirilmedi, derlenmedi, toplanmadt; ama, hiç olmazsa 50 kadar bİlyUk
belediyemizde, geıçekıen çok değerli bir bilgi birikimi var. Bunlan ilkbahar sırata-
rmda, bütiin bu deneyimleri, belirli bir sistğmatik içinde bPlayıp meslek kuruluşları-
na aktaİcak bif toplanuyı Ankara'da yapmayı planlryoruz; çünktı, buralarda bir şey-
ter ya;ıılıyor. İyi yapılıyor, kötü yap ıytr, şu kadar iyi, bu kadar kötü, fakaı yapü-
yor, uygularna vaİ. Büyaik bir bash altında uygulamalaİ yapılıyor. tlatalanyla, se-
vaplanyla ile bunlan bir gözden geçirip değerlendimekte yaraı olacak.

Doğrusu, ben şundan yana değilim: Bir büünlük sağlamak, eveu ama, 650 tane be-
lediyenin 650'sinde uygulaıcak şeyler çerçeve olarak verilebilt. Nitekim, biz bir ge-
nelgeyle bunu belintik, ı8 ıane kura] önerdik; ama, onun dışında bırakalım o zengin

çşiıliliği görelim; çünkü, yerin koşuılan farklı, siyası karar koşullan fa*ıt, coğraf-
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yası fafklr, sosyal yapısı, belki eEıik yapısı farkll. Bunlaİla ilgili çöziimlere bir baka-

tım. Bence, büyük bir biıgi birikimi oralarda oluyor ve buııa bir yandan yeİeı yöne-

timleri, merkezi yöneıimğ karş savunurten, bir yandan da paniyi bir mertezi umu-

mi gibi, "\rc şunlaa yapılacak, öbfuleri de yapılmayacak" gibi biı tavra solcnat is-
temiyoruz. Genel bir çeçeveyi zıen vemiş buııEıuyorz.

Pıofesör Tokmaııloğluhun söytediği mesele ile ilgili olarak, eğer Anayasa Mahke-

mesine biz o konuda gıEnediysek, ben bugiin öğleden sonıa bunu Merkezi Yiiriilıne
Kuruluna getiririm; eğer biz bunu Tiiıkiye Büyilk Millet Meclisine geıiımediysek,

ben Meclisle değilim, o yiizden bu meseği yakın ideyemiyorum; eğer getiımediy-

sek, brı konuda da milletvekillerimiz i ve bu konudaki gölge bakanrmrzr görevlendi-

receğimizden emin olabitirsiniz; çünkü bu çok açık bir şey. Benim tahminim, bu ko-
nuda bir girişim yapılmışğı; arna, yapılmaö,ise, ıabii Partinin çok açü biı görevidir.

Biz mesela, 4 mimar her şye karar versin bunlara kaşıyız. Katıhmcı biı ortamda o-
luşn otorite bunlara karar versin; ama, yani tabü belirli bir kesimin, b€lili biı gru-

bun, belfuli bir sınıfın değer yaıgılanna göre ve onlann baküğı pencereden görülen

manzaraya göre insanlann bu şkilde, biz buna tamamcn karşıyız. Yani, biraz, çok
esletik olmayabilir; :ıma, loplum gelişükçe o da düzetir. Şehirleri kGuİken ıoplumu
ve insanlan ü kaybeunemeliyiz.

Demokrasi için SHP ile DYFnin yaptlğı işbiİliği, bize göfe, her temel önemli konu-

da, eğer gerçekten bu pani programlan ve bu panilerin ve onlann yetkili organlan

olaylaıa benzer şekilde bakıyorsa, gayet tabü otabilir; ama, ben şunu da söyleyeyim:

Bu konularda da, diğcr koularda da çeşidilikıen kaçmaınak lazım, yani çoğulcu, ka-

tııırncı, çeşitliliği muhafaza eden, dcğişik kültürleri içinde muhaz afa eden, faı*lrlık-
lan da muhafaza etmeliyt. Yani, böyle bir mi[i biılik beraberlik gibi gibi her şyi
derleyip ıoparlamakla olmaz, bu paniler niye var? Çünkü, birbirlerinden farklı ke-
simlerin, farkh ödemlerini ifade ediyorlar ifade ediyorlaı da, onun için var. o yüz- 

_

den, bL belirli konularda eğcr bu özlemlefdg ve yönıcmlelde bir bklikıelik vaısa
bunlar zaıen bir araya gelmekıedifler, demolrasi gibi çok temel bil pıaformu sağla-

mak için; ama, bence, o konulaıda fada zorlamamak da veya sorudann çözümonü
ancak, öyle bir tek yöneüm olacak, o ıek yöneüm Tiirkiye için bir tek kural koya-

cak, o kurala da hcrkcs uyacak... Hayır, biz çeşitliliktcn, renktilikıen, çoğulculukıan
yana bir yöntemi benimsemiş bir partiyiz.

Ben hepsini cevaptandırmadım; ama, artı]< herhalde vakit ka]madı.

BAŞKAN- Tğşğkkiir ederim Sayın GülöksOz. Sayın Mehmet Göltıan, buyurun efen-

dim.

MEHMET GÖLHAN- Teşekkıt ederim Sayın Başkan. Değerü aIkadaşlanm;,gö-

rülüyor ki, gerçekıen şehiıleşme çağmıan vazgeçilmez bir olgusu ve aynr zamanda

bir sorun olarak da karşımıza çıkıyor. Tabii sosyal yapının bir gereğ olarak da, ş-
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hirleşmeden kaçınmak mümkiin değil; ama, maalesef sorunlan zamanında çözeme-
diğimü için bunlar kartopu gibi, çğ gibi büyüyüp gidiyor. o nedenıe, mutlaka tek-

raı ediyorum, Devlet olaraİ bazı tedbirleri almak zorunluluğunu hissediyorum. Ta-
bii, Devleün yapacağ birçok şeyler var, sosyal ve lızfü altyapı standardaıını sağla-

mak, en azuıdan sağlıİ ve çevre şnlanna riyaet ettirmeyi temin eğnek İabii giizeı-

liklcr, tabii değerler, kültiırgt varlrklann korunması, Devleün yapacağı işlerden bir
tanesi olınalıdır diyonım. Tabü ki, nilfus devamlı yoğunlaşıyor kenderde, şehiılerde;

çeweyi kirletıneyen ve tabiatı koruyan bir şehirleşme ön planda tuıulmalı Devlet ta-

rafından diyorum ve muılaka, gayet ıabii ki, zaten yapıldığına inanıyorurn. Tanm
topraklan, gayet labii ki, en değerli varlğımızdır ıanm, konumak hepimizin görevi;

ama eğer biz yerel yöneüciler olarak veya Devlet olarak, vatandaş akınının öniine
geçemediğimiz slirece, onlaıa yer gtisteremediğimiz si ece, Devlet olarak planlan

zamınmda uygulayamadığımız siirece, vaıandaş topraklannı paıseller ve arzu etüği

şekilde yapllaşmaya teıt eder. O itibarla, mutlaka ve mutlaka bir öne geçerek, bu a-

kının öniinde diyerek, biraz ewel Sayn Gülöksüz'ün de dediği gibi, Vatandaşa be-

nim de konuşmamda bahseıtiğim şkilde, ilk konuşmamda, altyapısı hazır, projesi

hazrr aısalan ı,ererek oraya doğru yönlendirmek de yalar oluı. Başka tiiııü bu şeyin
içinden kalkacağımıza inanmıycum. _

Nüfus göçü devam edecektir. Değerü artadaşlanm, şu anü yuvaılak hesap, Tiiıki-
ye'de onsekiz buçuk milyon çalışan ni.ifusun yüzde 50'si ıanm sektöründs çaıışyor.
Kalkınmış ülkelerde bunu görmezsiniz. Yüzde 3'e kadaı inmiştiı tanmda çaı§anla-
nn nüfusu. Bu yüde 50, önümüzdeki 2000'ıi yıllaİda mutlaka yüzde ls'lere, yiızde
l0'lara inecek. Bu da kendğre girç edecek. Gelişmenin gerğği bu; ama, bununla ilgi-
li, onun için ben dedirn ki, milli bir istihdam planı hazırlamak lazım, milli bir konut

planı hazıılamak, buna göre yöneğnek lazım durumu. Aksi takdtde, lsunbul, Anka-
ra, İzmir; nüfusun yüzde SO'sini 2000 yllarda yığın buralara, herkes aç, seiil, peri-

şn, altyapısı çarpık, olgunlaşmamış bir kenüeşmeden kurtulqıüyz. Onun içh yay-

gın sanayiden bahsetüm. Sanayiyi yaymak lazım, isdhdam politikası içerisinde bu
vaıdır, nüfusu yerinde nrğmırzsınız, kayacakırr. Yine şehirleşme olacaktrr; am4 onu

Anadolu nun beliıli ilçelerindc, beliıli yerlerinde ıutmak lazım. Tuünak için de, iş
sahası açmak |azım.

Şimdi, anlıyorum ki, tabii hemen hemen değerli arkadaşlanmz hocalarırnz da gG
rilşlerini ifade ettiler. Milli bir birlikten bahsedildi, müşterek bir avırdan, bir -mi[i
politikanın ilretilmesinden bahseciler. Ee, doğudur, ben de zaten oıun için milü bir
istihdam politikasından bahsettim. Gayet ıabii ki, paItilerin kertdi programlan gers-

ğince birtakım deıaylarda farklrLılar olacaktır; am4 hedef, gerçektpn gtizel bir istik-

bal, giizel blr kentleşme ise, her tiirlü sağlık şadanna uyan, paıtilerin biıleşmeme.si

diye bir şy bahis konusu olamaz. Aynı görüşü paylaşmz; ama, bunu demokratik re,
jim ile aynı kefede tut namak lazım. O, hepimizin ıemel vamluş nedenimiz, ba ya-

şam tan ımız, ondan geri döııemeyiz. onun için muhalefet panileri müşterek bu dek-

lerasyonu açıklamak durumunda kalmştır.
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Şimdi, önüİniizdeki 5 sene, bu kentlerc niifus dolayasıyla, aşğ yukan 1 milyon 700
bin konutıan bahsedilir. l mityon 7m bin konut yapılacak 5 sone içerisinde. Geçdği
miz 5 senede ne oldu? Devamıı 600 bin konunan bahscdiıdi,, "600 bin konuta kredi
verdik" Tamam; ama, 7 sene geçti, daha 600 bin konuı bitınedi. Tabii, biz iyi niyet_
le diyelirn ki, senede 200 bin konut bitecek, 250 bin yapaı,. en iyimser tahminle. Ge_
ne de, 500 bin açığınıız kalır. o iübarla" konunun biiyiiklüğiinii, vüsaünr, 

^zameıinibeüıtmek bakımından bu rakamlan vermek istedim. ondan sonraki senelerde, ilk 10

senede -a*adaşlanmız belinti, doğrudur- kçndere 15 milyon nüfus göç ed€cek;

am4 buıı]arın bannma im}adannı sağlayamazsak, yine aynı süıntılara düçar olu-
nİz,

Şimdi, imaI planlannda, 3194 sayılr Yasa Meclistedir; bu dotsudur. Hahtaten, Sa-
ym Başkanımzm da belintiği gibi, bu yasada imar planlannda diizenleme şeyi oıa-
rak ytizde 35 pay ünıyor, şimü o, yiizde 40'a çıkanlıyor. Ama, hocam kusuıa bak-
masn, ben hocamla aynr göriişte değilim; hocam bunu biı iyimserlik olarak, yani
bundan memnun olmak şeklinde bahseciler. Yalnz, buraya ilave yapldı. İlave ne-

dir? Sağlık ocaklan, okullal,; ilkokul, ortaokul da eklenü yiizde 40\n içerisinde. Ya-
ni, bunu nazari itibaıa alusak, esasında yüzde 35'in de gerisene düşmüş oluyor. Bi-
naenaleyh, yüzde 35 kAfı değil, bunu 1,i!zde 50'ye ç*İmakla yaİaf oıuI kanaaüni ta-

şı},orum.

Değerü arkadaşlar, tabii orman konusu heı zaman içimizi yakan ba mesele; ama, sa-
dece orman vaılğı olarak da, sadece maddi yönden de meseleye bakamayz. Orman
köylüsiiniin dıınımunu da burada düşünmek duıumundayz. Meseleyi bir sosyal yak_

taşmla eıe almakıa yarar gt riiİiim. Şu anda dahi aşğı yukarı orman içinde ve or-
man kenann<la yaşyan l0 miıyon vatandaş var. Bu l0 milyon Vatandaş ormanla iç
içe, haşır neşiı. Bu l0 milyon vaıandaşın biı kısmı gerçekten, belki 50 sene, 10 se-
ne bu iopraklan çalıştnyor, §liyor. Bunlan da ayıımak lazım. Binaenaleyh, orada
iki lane orman ağacı var'diye, hakikaten 50 senedir bu topraklar işleniyor, biı zilyet-
lik meselesi varsa, bunu d4 bu orman sahasıdır diye vaıandaşın elinden alrnmasına
t,trafİ,f de6iüz. Gayğ aç* söylüyorum; iırna, orııılmln da tahıip edilmesine hiçba
zaman tarftar olmadık,. olmayacağz da

Yani meleseyi tck ıarailı, tek boyutlu ele almamak gerektiğini vurgulamak iÇin bunu
söylüyorum. ltl aranı Ualırıat tazrm meselcye. Ne ormanın hakkı yenmeli, ne va-
ıandaşın hatkı yenmeıi. Adaleı ne ise, o uygulanmalıdır diye cevaplandırmak isıiyo-
rum sayın hocamıan yönelttiği soruyu.

Değerli afkadaşIar, ı9701i yıılarda gerçten, o günıın aklü€t konusu, bu çaıpıİ yapı-
laşnaya neden olan gecekondulaşmanın yapı polisiyıe önleııeceği kanaaıi yaygınü
ve yine ben de bu kanaati paylaşıyorum. llakikaten, yapı polisi bugünkii kadar, hiç
olmazsa hzlı gecekondulr§mayı bir öıçüde önleyecektir diyorum. Yi.izde yiiz uygu-
lanmazsa, yiizde yiiz olmasa da, hiç olmazsa yiizde 70'de başan sağtasa, başan başa-
ndır. Ancak, hakikaten, yirE afkadaşıarımnın ifade eııiği gibi, yasalan siyasi oıori-
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teler am olarak uygulaca, bu yapıla.şma biraz azalır. Nitekim, işt€ askeri dönernler-
de, tabii ki, orada demokrasi yok, orada söz hakkı yok, o dönemde konuşma haklo
yok o dönemde stırgün var, o dt nemde baskı vaı, otorirc vaç gayet ıabii, böyıe biı
dönemde vaıandaş haliyle, hem koııuşmadan kortuyoı, hem yapı yapİrıatan korku_
yor, çekiniyor. Am4 ben üyorum ki, kesinli*le polisiye tedbirlerle bu işleri önıe_
mek oldukça zor. Ne zor? Yapı yapmak için ona mani olması bahmındanda demi-
yorum, gticü önıemek zor, göç olaymr da önlemek zor. onun için mutlaka başka ıed-
biılerle sosyal, e,konomik tedbirlerle konuya yaklaşmak lazundır diyoruın.

Heİhalde sorulan sorulara bu konuşma iç€risinde cevap verm§ oıuyorum. Teşekkiıİ
ediyorum Sayın Başkan.

BAŞKAN- Teşekkiir ederiın Sayın Gölhan.

Efendim, Sayın tlayrellin Elrnas, Tiiıkiye üşınü olduğunu belirten telgıafinı gön-
de,rmiş, onu bilgilerinize sunuyorum.

l2.00'de biıirmemiz gereken to,planııy, l2.30'u biraz gece biüiyoruz. Ben, son kez
başkanlık kolnığunun arafszlığnı ihlal ederek Haldun Özen arkadaşımıan konuş-
ma hakkmı kaldınyorum. Bu işin şka tarafı, o bana konuşma islemediğini söyledi;
zaınanını, sayln politikacı aıkadaşlanmız: verdi. Hepinize ilginiz için teşkkilrlerimi-
zi.., Buyuırun efendim... Çok kısa olmasını rica edeyim.

DoÇ. DR. ZERRN DEMİREL_ Bu kendeşme sorunlannm çöziırnü taİt§ıkken,
kenıleşmede miın politikadan söz edildi. Ben bunu anlamakıa biraz güçliik çektim
ve bekledim ki, politikacılar, bu konuya açıklık getirecekler. Sanki, milli kentteşme
politikası, bir de bunun yanınü glri miln kenıleşme poliükası var gibi. Bana kaür-
sa, bu konu şöyle ele alınmalı: Toplum yaranna kentleşme poliükası, kamu yaİanna
kenıleşme poliükası, bir de bunun dışında şimdi yaşdığmz, belli bir kesim üzıan_
na kenıleşme politikası...

BAŞKAN_ Teşekkür ederim. lzin verirseniz ben açıklık geüreyim konuya" Mim
kendeşme poliükasıyla kastedilen gayri m nnin karşıtı otan bir politika olaıak anla-

şlmamalıdu. Hükilmeılerin ıavırlanna 8öre değişmeyen; fakal devlet olarak iız€rin-
de göriış birliğine Vanlabilecek biİ politika gereğinden Saym Genel Müdü bahseıti.

Hepin2e çok teşkkfu ediyoru, sayg anmız sunuyoıı|z.
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